
ka 

' 
/s 
al 

ce 
av 

Si 
ril 
to 

j« 
ni rja 

Stopili srno v novo leto. V novo desetletje. Mnogo no
vega nam bo prineslo. Leto 1971 pomeni tudi za naše 
glasilo pomembno leto. Kamniški občan bo letosdopol-
nil deset let. Več kot stokrat smo se srečali z njim v 
preteklem desetletju. Bili smo z njim bolj ali manj zado
voljni. Odvisno od tega, koliko in kako mu je uspelo v 
dokaj skromen obseg prostora zajeti utrip našega vsakda
njega življenja, naših hotenj in prizadevanj. Ker čutimo, 
da nam Občan postaja vsak dan bolj potreben, da bi ga 
težko pogrešali, lahko rečemo, daje izpolnil vsaj delček 
naših pričakovanj. 

Ker vsi želimo, da bi Kamniški občan postal res pravo 
glasilo občanov, ni dovolj, da ga samo beremo, pač pa, da 
v njem sodelujemo. V jubilejnem letu smo skušali dati 
našemu glasu novo podobo. V njem bo več prostora in 
več možnosti za izmenjavo naših misli, mnenj, stališč in 
predlogov. Še bolj kot za obliko pa se moramo zavzeti za 
njegovo vsebino. To naj bo naša skupna naloga. Zato nam 
pišite, oglašajte se! 

Še nekaj! Prvo letošnjo številko smo natisnili v nakladi 
5000 izvodov z namenom, da bi Kamniški občan prišel v 
sleherni dom, v sleherno hišo. Zato smo se odločili tudi 
za poskus brezplačnega razdeljevanja glasila. Občani, ozi
roma člani Socialistične zveze, naj bi dobili svoje glasilo 
zastonj. Zato pa naj, bi svojim krajevnim organizacijam 
SZDL poravnali članarino. Odbori krajevnih organizacij 
SZDL pa bodo poskrbeli vsak mesec za razdelitev Kam
niškega občana na svojem območju. 

Še enkrat, sodelujte v Kamniškem občanu! Mnogo sre
če in zadovoljstva v novem letu vam želi 
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tele vsem delovnim ljudem" kamniške občine 
skupščina in vodstva družbenopolitičnih organizacij 

> 
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Ukinjen prispevek za uporabo mestnega zemljišča v izvenmestnih 
naseljih 

/ S 1. januarjem 1971 se ukine plačevanje prispevka za uporabo mestnega zemljišča v krajevnih skup
nostih Nevlje, Kamniška Bistrica, Smarca, Podgorje, Moste in Komenda. Ta prispevek bodo v prihodnje 
plačevali le občani na območju krajevne skupnosti Kamnik in Duplica. 

Tak je bil sklep, ki ga je na predlog krajevnih skupnosti na zadnji seji sprejela občinska skupščina. 
Občani v teh krajevnih skupnostih so namreč mnenja, da bodo svoje komunalne probleme uspešneje 
reševale s krajevnim samoprispevkom tudi v prihodnje. Seveda pa bodo morali tudi prebivalci teh krajev 
poravnati obveznosti po doslej veljavnem odloku za leto 1968, 69 in 70. Ta sredstva bodo v celoti na 
razpolago krajevnim skupnostim za urejanje njihovih komunalnih problemov. Zato ne bi bilo na mestu 
kakršnokoli razburjanje občanov ob izterjavi tega prispevka. Prav je zato, da svoje obveznosti poravnajo 
vsi, ne samo nekateri. Seveda bo zato lahko manjši njihov prispevek na primer pri gradnji vodovoda, 
vaških poti itd. 

Na območju mesta Kamnika in krajevne skupnosti Duplica ter na območju industrijskih con bodo 
občani in delovne organizacije plačevali prispevek za uporabo mestnega zemljišča v naslednjih mesečnih 
zneskih za 1 kv. m: za poslovne prostore in površine 0,20 dinarja, za stanovanjske prostore 0,14 dinarja in 
za nezazidano stavbno zemljišče 0,05 dinarja. 

* 
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Zadnje dni v decembru je imel de
lavski svet tovarne kovinskih izdel
kov in livarne Titan slavnostno sejo, 

' na kateri so pregledali uspehe od iz-
f volitve prvega delavskega sveta pred 
|20. leti do danes. Slavnosti so se 

, udeležili vsi dosedanji predsedniki 
delavskih svetov in upravnih odbo-

. rov, poleg njih pa še predsednik ob-
ičinske skupščine Vinko Gobec in 
predsednik občinskega sindikalnega 
sveta Vinko Dobnikar. 

V slavnostnem govoru, ki ga je 
imel predsednik delavskega sveta 
Slavko Rajh, je orisal razvoj ene naj
starejših kamniških industrijskih go
spodarskih organizacij od simbo
lične prodaje ključev prvemu delav
skemu svetu pa do danes. Iz Titana, 

S 

ki je pred 10. leti zaposloval 480 de
lavcev, so na Perovem zgradili so
dobno industrijsko podjetje, ki ima 
danes že 1.275 zaposlenih delavcev. 
V tem času so večkrat modernizirali 
proizvodnjo in razširili proizvodne 
obrate. Izdelki kamniških livarjev in 
kovinarjev so vedno bolj iskani 
doma in v tujini, saj so letos izvozili 
za več kot milijon ameriških dolar
jev svojih izdelkov. Največji odje
malci so Zahodna Nemčija, Italija,' 
Švedska, Avstrija. Povpraševanje po 
fitingih in cilindrih je mnogo večje, 
kot jih lahko izdelajo v svojih proiz
vodnih obratih. Prehojena pot pa v 
vseh teh letih le ni bila tako gladka. 
Posebno v letih 1966 - 1967 so se v 
Titanu borili z največjimi težavami. 

Takrat se je celotni dohodek zmanj
šal, zelo majhni pa so bili tudi skladi 
podjetja. V Kamniku se je že govo
rilo, da bodo kovinarji dobili pri
silno upravo, saj so bili tudi osebni 
dohodki izredno nizki in je Titan za
pustilo več kot 100 delavcev. Vsem 
članom kolektiva s samoupravnimi 
organi in vodstvom podjetja na čelu 
gre zahvala, da se je takratno stanje 
uredilo. 

Kamniški kovinarji se zavedajo, 
da je mogoče iti s časom v korak le 
z nenehno modernizacijo proizvod
nje in tehnologije. Zato bodo letoš
njo podjetniško akumulacijo, ki 
znaša več kot 10 milijonov dinarjev, 
vložili v prvo fazo rekonstrukcije, ki 
bo končana leta 1973. Za Titan lah
ko trdimo, da imajo jasno začrtan 
program nadaljnjega razvoja. 

Ob koncu slovesnosti je vodstvo 
osnovne sindikalne organizacije iz
ročilo skromna darila vsem doseda
njim predsednikom samoupravnih 
organov, ki so veliko pripomogli k 
uspešnemu razvoju drugega največ
jega kamniškega kolektiva. Med na
grajenci je bil tudi sedanji direktor 
ing. Dušan Sila, ki je v podjetju 
vodil številne samoupravne organe. 

T. J. 

Odborniki občinske skupščine so 
na zadnji seji posvetili precej časa 
razpravi o gospodarskih in družbe
nih načrtih za prihodnje leto. Ugo
tovili so, da glede na oceno rezulta
tov izvajanja resolucije za leto 1970 
lahko pričakujemo v prihodnjem 
letu ob odločnem spoštovanju vseh 
stabilizacijskih ukrepov nadaljnjo 
rast našega gospodarstva. Porast pro
izvodnje bo sicer nekoliko bolj 
umirjen, vendar se je treba prizade
vati, da stabilizacijski ukrepi ne 
bodo vplivali na nadaljnjo povečeva
nje proizvodnje oz. zmanjševanja, 
pač pa predvsem na intenzivno raz
vijanje gospodarstva, zlasti na pove
čevanje produktivnosti. 

Število zaposlenih v gospodarstvu 
in negospodarstvu je bilo letos 
8.160. V prihodnjem letu naj bi se 
ta številka dvignila na 8.550 ali po
vprečno za 4,7 %. 

Družbeni brutto produkt bo letos 
znašal 744 milijonov novih dinarjev, 
v prihodnjem letu pa naj bi ga pove
čali za okoli 10%. Glavna posilca 
povečanja naj bi bila predvsem indu
strija in obrt. Večjo pozornost bo 
treba posvetiti predvsem razvoju v 
gostinstvu in turizmu. 

Narodni dohodek na prebivalca 
bo letos znašal 1,2 milijona S-dinar-
jev, v prihodnjem letu pa naj bi po-
rastel za 9 odstotkov. 

Proizvodni program naših delov
nih organizacij narekuje nove inve
sticijske naložbe. Največja vlaganja 
bodo izvršena v industriji in obrti, 
saj so z urbanističnim načrtom bili 
določeni novi kompleksi za indu
strijsko cono južno od Korenove ce
ste. V letu 1971 bodo večja sredstva 
vložena tudi v trgovino, pričakuje
mo pa tudi začetek gradnje novih 
gostinskih zmogljivosti. 

Stabilizacijski ukrepi naj bi zavrli 
nadaljnjo prekomerno rast življenj
skih stroškov, vzporedno s poveče
vanjem produktivnosti pa naj bi se 
povečali tudi osebni dohodki za pri
bližno 8 odstotkov. 

Z urbanizacijo občine' so podane 
vse možnosti za racionalnejšo izde
lavo stanovanjskih površin. S priča-
kovalnimi predpisi ter namenoma 
načrtne izgradnje novega stanovanj
skega fonda bodo dane osnove za 
prehod na večjo gradnjo blokovnih 
stanovanjskih zmogljivosti. 

Sprejeto je bilo stališče, da so v 
gospodarstvu v prihodnje delno zni
žajo obremenitve za splošno in staro 
potrošnjo in zato v okviru pristoj
nosti občine za prihodnje leto ne 
predvidevamo dodatnih obremeni
tev. 

Stopnje prispevkov in davkov ter 
drugih dajatev, kijih določa občina, 

bodo ostale na ravni 1970. Izvršene 
bodo ustrezne uskladitve občinskih 
predpisov glede na zakonska dolo
čila zveze in republike oz. predpise 
ostalih občin v Sloveniji. 

V okviru tega se bodo skupni pro
računski dohodki povečali za 8 do 9 
odstotkov, potrošnja pa naj bi imela 
večji poudarek na kulturni in pro
svetni dejavnosti, socialnem 
skrbstvu in zdravstvu, izobraževanju 
in vzgoji ter tistih potrebah, ki so 
najučinkovitejše za izboljšanje živ
ljenjskih pogojev občanov. Odbor
niki občinske skupščine so v obširni 
razpravi poudarili in ob koncu tudi 
sklenili, naj bi obveznosti gospodar
stva in občanov y prihodnjem letu 
ostale enake kot letos, če posebnih 
sprememb ne bodo terjali norma
tivni predpisi republike oz. zveze. 
Dogovorili so se tudi, da je treba do

staviti družbeni dogovor vseh delov
nih organizacij, na podlagi katerega 
bi se tudi v prihodnje zbirala sred
stva za sklad za razvoj družbenih 
služb in narodno obrambo. Glede 
investicij so menili, daje treba v letu 
1971 dokončati predvsem začete in
vesticije. 

Za zadovoljevanje ostalih skupnih 
potreb, za nadaljevanje izvajanja 
programov na področju šolstva, vla
ganj za komunalne in druge namene 
bodo delovne organizacije tudi v 
letu 1971 združevale ustrezna sred
stva v isti višini kot letos, hkrati pa 
je v javni razpravi tudi predlog za 
referendum za uvedbo ozir. podalj
šanje plačevanja krajevnega samo
prispevka. Ta prispevek naj bi bil v 
prihodnje za polovico manjši, kot je 
bil v dosedanjih preteklih šestih 
letih. ' _ij 

PREDPRAZN1ČNO RAZPOLOŽENJE: Titov trg v Kamniku pred Novim 
letom. 

Kočna v Šmarci odprla novo samopostrežno trgovino. Za prebi
valce tega kraja, ki so imeli doslej na voljo le tesen lokal v zasebni 
hiši, je sodobna prodajalna z bifejem in 300 kvadr. metri prodaj
nega prostora velika pridobitev 

Zahvala predsednika republike Maistrovim 
borcem 

Predsednik republike Tito se je prisrčno zahvalil Maistrovim bor
cem za pozdrave, ki so mu jih le-ti poslali ob odkritju spomenika 
pesniku in generalu Rudolfu Maistru-Vojanovu v Kamniku. 

PREDSEDNIK REPUBLIKE 

Beograd, 27.XI 1970. 

UDRUŽENJE DOBROVOUACA 

BORACA ZA SEVERNU GRANICU 1918/1919 

KAMNIK 
/ 

Srdačno zahvaljujem na pozdravima koje 

ste mi uputili da proslave otkrivanja spomenika 

generalu Maiatru. 



Resolucija o razvoju občine karnnik v letu 1979 

Večjo skrb trgovini, gostinstvu in turizmu 

Prapor kamniških borcev: Franc Hribar-Lovro izroča prapor zastavonoši 
Crljaniču 

Pred dnevom republike je občinski odbor Zveze združenj borcev NOV 
Kamnik podelil posebno listino - priznanje za uspešno dejavnost na pod
ročju razvijanja in negovanja tradicij NOB. Priznanja je prejelo 8 krajevnih 
organizacij Zveze borcev NOV, vse centralne šole v občini in nekatere po
družnice, kamniški Muzej, društvo prijateljev mladine, planinsko društvo, 
aktiva Zveze borcev NOV v podjetju Kamnik in v Titanu ter 48 posamezni
kov. 

Ob tej priložnosti so razvili tudi prapor mestne organizacije Zveze borcev 
Kamnik. Prapor je razvil v imenu občinskega odbora ZZB NOV Franc Hri
bar-Lovro in ga izročil v varstvo praporščaku Stevu Crljaniču. 

TOVARNA USNJA NAJVEČJI IZVOZNIK 
V OBČINI 

Dva dni pred zaključkom starega leta je sirena v tovarni usnja nekaj minut 
pred 12. naznanila, da so v tem prizadevnem kolektivu izvozili za 2 milijona 
dolarjev različnih vrst usnja. Lanska proizvodnja je bila za 20 odstotkov 
večja kot predlanskim, saj so v tovarni usnja lani ustrojili preko 870 tisoč 
kvadratnih metrov usnja. Rezultat, ki so ga dosegli, je seveda posledica ne
nehnega vlaganja v modernizacijo proizvodnje. Lani se je v skladih nabralo 
okoli 4,7 milijona dinarjev, ki jih bodo porabili predvsem za nabavo novih 
strojev za dograditev skladišča in za modernizacijo konfekcijskega obrata, ki 
so ga s 1. januarjem prevzeli od bivšega zavoda za zaposlovanje invalidov v 
Kamniku. V bodoče bodo lahko velik del svojih polizdelkov, to je ustrojenih 
svinjskih kož, neposredno v podjetju predelali v usnjeno konfekcijo in s tem 
še povečali svoj dohodek. 

20 LET DELAVSKEGA SVETA V PODJETJU 
KAMNIK 

Tik pred novim letom se je v veliki dvorani kina Dom zbral delovni 
kolektiv podjetja Kamnik z namenom, da proslavi 20-letnico delovanja 
samoupravnih organov v podjetju in pregleda delovne uspehe v preteklem 
letu. 

O uspehih in tudi o težavah v delu samoupravnih organov je govoril pred
sednik delavskega sveta ing. Edo Perne. Poudaril je, da je skozi šolo samo
upravljanja v preteklih dvajsetih letih šel skoraj vsak tretji član delovnega 
kolektiva. Kritično, kot vedno, pa je o gospodarjenju podjetja spregovoril 
direktor Kazimir Keržič. Ni poudarjal uspehov, ki jih je podjetje, to je treba 
priznati, doseglo v preteklem obdobju, pač pa je nakazal predvsem naloge, ki 
čakajo delovni kolektiv v letošnjem letu na področju modernizacije proiz
vodnje, osvajanja nove tehnologije in novih proizvodov. Te naloge bo mo
goče doseči le s sodelovanjem celotnega delovnega kolektiva. 

Na slovesnosti so podelili tudi priznanja trinajstim delavcem in delavkam, 
ki so v kolektivu že dvajset oziroma petindvajset let. Prisrčno so se tudi 
poslovili od 17. upokojencev, ki jim je v njihovem kolektivu lansko leto 
potekla delovna doba. 

V januarju in februarju konferenca krajevnih 
organizacij SZDL 

Predsedniki krajevnih organizacij SZDL so se na posvetovanju 
konec decembra dogovorili, da bodo krajevne organizacije SZDL 
v januarju in februarju opravile letne konference, na katerih bodo 
obravnavali delovanje organizacije Socialistične zveze, delo in raz
voj krajevne skupnosti in priprave na referendum o krajevnem 
samoprispevku. Na konferencah se bodo pogovorili o najbolj 
aktualnih vprašanjih, ki naj jih v prihodnje obravnava Sociali
stična zveza v krajevni skupnosti in v občini. Izvolili bodo tudi 
nove odbore krajevnih organizacij, v katerih bodo v prihodnje 
tudi delegati iz delovnih organizacij. 

V vsaki krajevni organizaciji SZDL bodo izbrali tudi po enega 
člana za bodočo Občinsko konferenco SZDL. 

* 
Občina Kamnik odlikovana z veliko srebrno 

plaketo J LA 

Za uspešne obrambne priprave v občini Kamnik je komandant 
ljubljanske armade gcneralpolkovnik Franc KRANJC-POGLAJEN 
odlikoval za dan JLA številne posameznike, društva, vojaške 
enote, politične organizacije in občino Kamnik. Odlikovanje je v 
imenu občine prevzel predsednik Vinko GOBEC in načelnik od
delka za narodno obrambo Tone POLJANŠEK. 

Vloženi napori občanov, slupščine, sveta za narodno obrambo, 
oddelka za narodno obrambo, samoupravnih organov v delovnih 
organizacijah, krajevnih skupnostih in političnih organizacijah v 
letu 1970, so bili uspešni ne le na prikazani skupni vaji z enotami 
JLA, enotami teritorialne obrambe občine Kamnik, enotami ci
vilne zaščite v delovnih organizacijah in krajevnih skupnostih, 
temveč tudi v izobraževanju, urejanju in organiziranju vseh pri
prav na splošni odpor. 

Občani Kamnika smo ponosni na visoko priznanje, hkrati pa je 
to naša obveznost, da bomo tudi v prihodnje storili vse pri uspo
sabljanju občanov, enot teritorialne obrambe, enot civilne zaščite 
za splošni ljudski odpor. Biti moramo uspešno pripravljeni, če bi 
bilo potrebno braniti suverenost in neodvisnost Jugoslavije. 

Predsednik skupščine občine Kamnik se je v imenu vseh odli-
kovancev, posebno v imenu občanov Kamnika, zahvalil koman
dantu in njegovim sodelavcem ter vsem čestital za praznik JLA. 

V G 

Odborniki občinske skupščine so 
na seji 26. novembra ocenili izvaja
nje dogovora o gospodarskem - in 
družbenem razvoju občine, ki ga je 
skupščina sprejela v začetku letoš
njega leta. Na voljo so bili podatki 
za devet mesecev, kar je zadostna 
podlaga za oceno, ali pa se bodo le
tošnja predvidevanja uresničila. V 
splošnem razvoj gospodarstva po
teka po začrtanih poteh, le v trgo
vini, gostinstvu in turizmu kot kaže 
ne bomo uresničili pričakovanj. 

Celotni dohodek, ki je bil dose
žen v gospodarstvu v III. četrtletju 
1970, je porasel v primerjavi z istim 
obdobjem 1. 1969 za 24% (resolu
cija nakazuje porast za 13,4%) in 
bo na podlagi obstoječe dinamike 
rasti tudi obdržal dosedanji trend ob 
zaključku 1. 1970. Na povečanje 
celotnega dohodka v gospodarstvu 
sta imela najmočnejši vpliv področja 
industrije in obrti. 

Zvišani stroški poslovanja so vpli
vali tudi na ekonomičnost, ki se v 
gospodarstvu v primerjavi s pretek
lim letom ni bistveno izboljšala. 

Pri delitvi dohodka je potrebno 
omeniti, da so delovnt organizacije 
dale večji poudarek izločenim sred
stvom za osebne dohodke. Ta ude
ležba je porasla od 65,0% na 
65,9 %, hkrati pa se je znižal osta
nek dohodka od 20,8 % ma 19,3 %. 
Kljub večjim izločitvam za osebne 
dohodke pa se zaradi povečanja šte
vila zaposlenih povprečni osebni do
hodek na zaposlenega ni povečal 
močneje od dohodka za razdelitev. 
Produktivnpst dela se je v skladu z 
resolucijo tudi povečala in izkazuje 
za 9-mcsečno obdobje 1970 v pri
merjavi z istim obdobjem preteklega 
leta naslednji porast, izražen v 
indeksnih kazalcih: 

industrija 
trgovina 
gradbeništvo 
gostinstvo 
obrt 

119,4 
104,8 
131,9 
134,2 
104,6 

Povprečni izplačani netto osebni 
dohodki za 9 mesecev 1970 so se 
povečali za 14,4 % in so znašali sku
paj za gospodarstvo in negospodar
stvo 1242,- na zaposlenega. 

Od tega: 
v gospodarstvu 1217 povečanje 

za 12,7 % 
v negospodarstvu 1520 povečanje 

za 21,5 % 
V primerjavi s predvidevanji reso

lucije ugotavljamo znatno odstopa
nje navzgor samo v negospodarstvu. 

Z naraščanjem gospodarske aktiv
nosti sc je povečala tudi zaposle
nost, katere povečanje znaša v 1. 
1970 5,1 % (po resoluciji predvi
deno za 4 %). To povečanje pa je 
ugotovljeno, kot je tudi nakazano v 
resoluciji, predvsem v gospodarstvu, 
ki zajema 94 % vseh zaposlenih v 
občini. 

INDUSTRIJA, 
ki je temeljna gospodarska panoga v 
občini, je povečala vrednostni obseg 
proizvodnje v 9 mesecih tega leta v 
primerjavi z istim obdobjem 1. 1969 
za 52,4 %. Če računamo, da so se v 

tem letu povečale cene industriji za 
okoli 10 %, znaša to povečanje 
15,4 % (resolucija predvideva porast 
za 12,3 %), kar ob sedanji stopnji 
rasti zagotavlja take rezultate tudi 
ob zaključku leta 1970. 

IZVOZ 
industrijskih proizvodov v 9. mese
cih tega leta izkazuje zelo ugodne 
rezultate. Do 30. 9. 1970 je znašala 
realizacija izvoza 4,694,926 S. Pove
čanje v primerjavi z istim obdobjem 
1. 1969 je za 14,1 % (Resolucija ra
čuna na povečanje za 7,1 %). 

Pri sedanji dinamiki bo industrija 
do konca 1. 1970 plan izvoza znatno 
presegla in prav tako bo po vsej ver
jetnosti presežen tudi iztržek v višini 
6,1 milijona S, ki sc planira v resolu
ciji ob bistveno nespremenjeni 
strukturi izvoza, kije 95 % usmerjen 
v dežele konvertibilnega področja. 

INVESTICIJSKE 
NALOŽBE 
se gibljejo v okviru predvidevanj v 
resoluciji. Podjetje „Stol" Kamnik 
je že pristopilo k izgradnji novih 
industrijskih hal, prav tako se pri
pravlja tudi obrtno podjetje ,,A1-
prem", podjetje „Zarja" pa tudi že 
dela na zaključnih delih pri preure
janju in adaptiranju proizvodnih 
prostorov v Mekinjah. Končana je 
tudi izgradnja nove mesnice ob 
Usnjarski ulici. 

GRADBENIŠTVO 
je do 30. 9. 1970 povečalo ustvar
jeni družbeni brutto produkt v pri
merjavi z istim obdobjem 1. 1969 za 
39,4 %. Ta uspeh je rezultat dodat
nih vlaganj v razširjeno reprodukcijo 
pri grad. podj. Graditelj. 

STANOVANJSKA 
IZGRADNJA 

Delovne organizacije so v 1. 1970 
namenile za stanovanjsko izgradnjo 
skupaj 3,463.117 N-din. 

Od teh sredstev je namenjeno: 

za blokovno gradnjo 

za indiv. gradnjo 
830.162 ali 24% 

2,632,955 ali 76 %. 

V smernicah resolucije se delov
nim organizacijam priporoča, naj bi 
bilo 70% vseh sredstev namenjenih 
za blokovno gradnjo in 30 % za indi
vidualno gradnjo. Dejansko stanje 
pa izkazuje prav nasprotno sliko in 
moramo ugotoviti, da sc predvide
vanja resolucije v tem primeru niso 
uresničila. 
Problemi komunalnih naprav zahte
vajo, da se stanovanjska izgradnja 
koncentrira, da preidemo od indivi
dualne v blokovno izgradnjo, kjer je 
le to možno. Z urbanističnim na
črtom občine Kamnik, ki je bil 
obravnavan in tudi potrjen na zadnji 
seji skupščine občine Kamnik 1. 
1970, so ta načela v največji možni 
meri tudi upoštevana. 

TRGOVINA 
Devetmesečna realizacija celot

nega dohodka v trgovini v 1. 1970 
izkazuje povečanja za 9,5 % v pri
merjavi z istim obdobjem 1. 1969. 
Računamo, da bo to povečanje do 
konca leta 1970 nekoliko višje, ven
dar pa ne bomo dosegli pričakova
nega povečanja za 15 % kot to pred
videva resolucija. Trgovsko podjetje 
„Kočna" je v 1. 1970 zgradilo dve 
novi samopostrežni trgovini in sicer 
v Mostah in Šmarci. Od trg. podjetij 
izven občine Kamnik pa je podjetje 
Metalka v tem letu odprlo novo spe
cializirano trgovino v Kamniku. 

TURIZEM 
IN GOSTINSTVO 

Promet sc je po vrednosti do 30. 
9. 1970 v gostinstvu v primerjavi z 
istim obdobjem 1. 1969 povečal za 
13,1 %, medtem ko v količinskem 
pogledu ugotavljamo padec. Finanč
ni efekt je bil na ta način dosežen le 
na račun povišanja cen gostinskih 
storitev, ki so sc v letošnjem letu po
večale povprečno za 14,2 %. V tu
rizmu ugotavljamo še nadalje stagna
cijo. Porast nočitev gostov, ki jih 
predvideva resolucija v 1. 1970 za 
12,% se ni uresničila, pač pa ugotav
ljamo, da so te do 30. 9. 1970 v 
primerjavi z istim obdobjem pretek
lega leta celo padle za okoli 4 %. 
Prav tako se ni podaljšala bivalna 
doba turistov, katere povprečje 
znaša sedaj 2,2 dni in je ostala na 
ravni iz 1. 1969. 

Kar zadeva investicijskih naložb v 
turizmu, je stanje naslednje: 

Podjetje Ljubljana-transport bo 
pričelo z gradnjo hotela ob spodnji 
postaji žičnice ba Veliko planino. 
Izdelan je tudi urbanistični načrt 
Velike planine v smislu zimsko 
športnega rekreacijskega centra. 
Prav tako je bilo od strani Geolo
škega zavoda izvršeno kartiranje ter
malnih vrelcev v Potoku v Tuhinjski 
dolini in so prvi rezultati dokaj 
vzpodbudni. 

OBRT 
V družbenem sektorju obrti se je 

vrednost obsega proizvodnje in sto
ritev do 30. 9. 1970 povečala v pri
merjavi z istim obdobjem preteklega 
leta za 25,7 %, kar predvideva tudi 
resolucija in bo povečanje po seda
njih predvidevanjih enako tudi ob 
zaključku 1. 1970. 

KMETIJSTVO 
V zasebnem kmetijstvu se kaže 

vpliv stabilnejših, cen mleka in mesa 
in sicer v večjem odkupu mleka (v 9 
mesecih za 8% več t. j . 721.122 1 
proti 633.966 1 v istem razdoblju 
lani) ter v večjem privezovanju telet 
za rejo in pitanje. V kooperaciji s 
podjetjem Emona se je vzredilo v 
istem razdobju za 30 % več piščan
cev - pohancev, v celoti pa je uki
njeno kooperacijsko pitanje prašičev 
zaradi neekonomskih cen pitanja. V 
kooperaciji z živilsko industrijo je v 
naši občini zaradi neugodnih vre-

I 
I 

menskih prilik za 40 % manjša pt 
izvodnja vrtnin. Povečala se je \ 
raba umetnih gnojil za 11%, zarii 
njava semen pa za 13 %, kar je one 
gočilo isti pridelek pri slabših vi 
menskih pogojih ob istočasnem kt 
litetnem izboljšanju pridelkov, i 

V letošnjem letu so organizujc 
seminar za kmečke proizvajali 
Bilo je več ogledov kmetijskih rfc 
stav in vzornih kmetij, 5 krneči« 
fantov v 2-letni šoli za kmetova) 
prejema štipendijo, izdelano jes 
preusmeritvenih programov za sja 
cializirane kmetije in 12 načrtov d 
gradnjo novih govejih hlevov, 
adaptacije hlevov ter za 3 večje <ri 
jekte za vzrejo brojlerjev, dograjelt 
sta že 2 objekta, ostali pa so v gnil 
nji. V pripravi je še gradnja 8 hlevil 
za 20 do 40 glav govedi. Pomag; 
se je pri zamenjavi govedi, venc^ 
gre zaradi pomanjkanj plcmensi 
živine nabavljanje čistopasemski 
govedi zelo počasi. V letošnjem le 
bo na razpolago 200.000 din bar 
nih sredstev in 75.000 din sredst| 
Gozdnega gospodarstva Ljubljana 
kredite pri modernizaciji kmetij i 1 

okoli 100.000 din sredstev Emo{ 
Ljubljana za kratkoročne kredite [ | 
preusmerjanju gospodarstev za re i 
piščancev 

GRADNJA ŠOL 
IN CESTE 

Program na področju družbe 
služb je bil v 1. 1970 realiziran, k 
je bilo predvideno v resoluciji. 

Dograjeni sta bili osnovni šoli 
Komendi in Stranjah, slednja 
odprta v januarju 1971 in izvršena 
bila nadaljnja modernizacija tuhifi 
ske ceste v dolžini 4 km, tako da • 
sedaj dograjene in asfaltirane ceste! 
skupni dolžini 11,8 km. 

PRORAČUN 
Za 1. 1970 predvideva plan skuj 

nih proračunskih dohodkov obči I 
Kamnik 11,7 % povečanja v pr im» 
javi z 1. 1969, po katerem bi znašir 
dohodki 15,652.650 N-din. S prei 
šenimi sredstvi iz 1. 1969 pa naj 
dohodki dosegli višino 16,553.5 
N-din, kar predstavlja za 14 %vei 
dohodke kot v preteklem letu 
resoluciji sc predvideva povečanje 
10,1 % oz. 15,6 milijona din). 

Po podatkih za 8 mesecev 
1970 je bil priliv dohodkov doseži 
z 9.564.303 N-din, kar predstavil 
61,1 % izvršitve letnega plana. S pri* 
nesenimi sredstvi pa je dosežena 
10,465.172 N-din ali 63,2% K 
vršitve letnega plana. Na podlag 
dinamike iz preteklih let in gleda «? 
to, da je zadnje tromesečje gledj 
dotoka sredstev vedno močnejšij 
lahko računamo, da bo postavljen 
letni načrt dohodkov dosežen. » 

Na seji občinske skupščine so M 
dogovorili, da bodo odborniki zbor^ 
delovnih skupnosti v delovnih orgiV 
nizacijah poskrbeli za razprave » 
delavskih svetih o tem, kako v posij 
meznem kolektivu izvajajo omenjerij 
dogovor, in se zavzeli za take u k r ^ 
pe, ki bodo pomagali nadoknadil* 
zamujeno. £ 

i * 

Novi gasilski 
Preteklo je že pet let, odkar sta 

občinski gasilski zvezi Kamnik in 
Domžale skupno organizirali gasilski 
podčastniški tečaj v Mengšu. Večina 
teh podčastnikov je lani obiskovala 
častniški tečaj v Kamniku ter tako 
napredovala v čin gasilskega čast
nika. Pokazala sc je nujna potreba 
po strokovni vzgoji novih gasilskih 
podčastnikov. Zato je občinska ga
silska zveza Kamnik organizirala tro-
mesečni tečaj za gasilske podčast
nike v gasilskem domu v Kamniku. 

Tečaj je potekal po predpisih ga
silske zveze Slovenije. Tečajniki so 
predelali 11 predmetov v 165 urah 
pouka. Poseben poudarek so dali ci
vilni zaščiti, preventivi, taktiki, 
praktičnim vajam ter nudenju prve 
pomoči. Da imajo gasilske enote po
sebno važno vlogo v organizaciji ci
vilne zaščite kakor tudi v splošnem 
ljudskem odporu pri obrambi domo
vine, je vsem jasno. Zato je potreben 
poseben poduk za gasilski vodstveni 
kader, da bodo pripravljeni in spo
sobni voditi tudi reševanje prebival
stva v primeru potrebe. Podobno je 
tudi s preučevanjem in izvajanjem 
preventivne službe, to je, prepreče
vanje požarov in nesreč. V dnevnem 
časopisju so stalna obvestila kot na 
primer: otrok je zažgal med igTO go
spodarsko poslopje, nastal je samo
vžig sena, nastal je velik gozdni po-

podčastniki 
žar od odvrženega cigaretnega ogor
ka, požar zaradi slabe električne 
napeljave, eksplodirala je plinska 
jeklenka ob štedilniku in tako dalje. 
O predpisih, kako preprečiti nesreče 
in požare ter o civilni zaščiti ter še 
tudi druge gasilske veščine je pouče
val priznani gasilski strokovnjak tov. 
dipl. ing. Dolenc Franc. 

Pri gasilski taktiki in praktičnih 
vajah so se učili, kako gasiti požare, 
da ne nastane še večja škoda od 
vode za gašenje kot je že od požara. 
Te vaje so poučevali lanskoletni te
čajniki novi častniki. 

Nudenje prve pomoči je zelo 
uspešno poučeval dr. Pucclj France. 
Vsakomur je znano, kako velike važ
nosti je pravilno nudenje prve po
moči ob prometnih in ostalih ne
srečah, pri nezavesti, raznih meha
ničnih poškodbah kakor tudi pri iz
vajanju novega načina umetnega di
hanja. Od 47. gasilcev v začetku 
tečaja je uspešno zaključilo 37 te
čajnikov. Tečajniki so bili iz 13. raz
ličnih društev. Največ jih je bilo iz 
Zg. Tuhinja in TITANA, pa iz Kam
nika, Svilanita, Komende in drugi. 
Dne 29. 12. 1970 so prejeli spriče
vala. Občinska gasilska zveza je 
tečajnikom priznala čin gasilskega 
podčastnika. Z zaključkom tega te
čaja se bo strokovnost dela naših ga
silcev zopet dvignila, g j 

Pavšalna skočnina letos nespremenjena 
Občinska skupščina je sklenila, da kljub viškim stroškom za 

osemenjevanje, ki so lani znašali okoli 48 dinarjev po plemcnici, 
letos ne bo zviševala povšalne skočnine. Rejci plcmenic bodo tudi 
letos plačevali 32 dinarjev po plemcnici, z doplačilom 8 dinarjev 
za osemenjevanje na domu. 

Stroški za osemenjevanje okrog 2800 plcmenic znašajo 
136.800 dinarjev, dohodkov , glede na enako tarifo kot lani, bo 
imel sklad za kmetijstvo le 99.200 dinarjev, razliko 37.600 dinar
jev bo moral sklad pokriti iz drugih virov. 

Za tak način podpore reprodukcije govedi se je občinska skup
ščina odločila zaradi tega, ker je že dosedaj pozitivno vplival na 
večjo uporabo umetnega osemenjevanja, ki je nujno potrebno za 
hitrejši razvoj naše živinoreje z uvajanjem novih pasem. 
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RAZPRAVA O DOLGOROČNEM RAZVOJNErV 
PROGRAMU SLOVENIJE IN OBČINE KAMNIK 
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V kamniški občini so v teku javne 
razprave o dolgoročnem razvojnem 
programu naše republike in v tem 
okviru tudi občine. O osnutku izho
dišč so govorih tudi kamniški gospo
darstveniki na nedavnem pogovoru, 
ki se ga je udeležil tudi ing. Ermin 
Kržičnik, sodelavec ljubljanskega 
ekonomskega inštituta. Udeleženci 
te razprave so v celoti podprli tezo o 
policentričnem razvoju Slovenije s 
pripombo, da je potrebno izobliko
vati čimbolj konkretne razvojne 
programe posameznih regij. V dol
goročnem, razvojnem programu 
bomo morali posebno skrb posvetiti 
izobraževanju in usposabljanju stro
kovnih kadrov in uvajanju sodobne 
organizacije dela v proizvodnjo. 

Kamniško-domžalsko območje sc 
bo moralo v prihodnjih letih moč
neje povezati z gospodarskim poten
cialom Ljubljane in še bolj pospešiti 
integracijske procese v industriji, 
zlasti pa na področju turizma. Dose
danje premajhno povezovanje go
stinsko turističnih podjetij na tem 
območju je vplivalo tudi na to, da 
nekatere pomembne investicije v tu

ristične objekte še niso v celoti izko[ 

riščene. 
Ko so govorih o uresničevanji' 

sklepov prve seje konference ZK Ju| 
goslavije, so poudarili, da mora dat 
kamniško gospodarstvo konkretna 
podporo izvajanju sprejetih sklepov 
četudi trenutno v občini ni nepokri 
tih investicij in kamniška podjetji 
torej niso žarišče nelikvidnosti. 

ODBORI ZA SPLOŠNI LJUDSK 
ODPOR V KRAJEVNIH SKUPNO 
STIH 

Koordinacijski odbor za vprašanj« 
vseljudske obrambe pri občinsk 
konferenci SZDL v Kamniku v sode 
lovanju s krajevnimi skupnostmi i i , 
krajevnimi organizacijami SZDL pri 
pravlja ustanovitev odborov zi 
splošni"ljudski odpor v krajevniB 
skupnostih. V začetku nameravaj*) 
ustanoviti te odbore v 7. večjih kr " 
jevnih skupnostih. V odborih bodi 
sodelovali člani vseh družbenopou] 
tičnih organizacij in društev n: 
območju posamezne krajevne sku 
nosti. Njihova naloga pa bo organiz^ 
rati obrambne priprave in obrambni 
vzgojo občanov. 



OBČNI ZBORI OSNOVNIH ORGANIZACIJ 
SINDIKATA 
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NAŠA PRIZADEVANJA — GLASILO 
OBČINSKE KONFERENCE ZMS KAMNIK 

Informacije niso najpomemb-
tjše, so pa prav gotovo pomembna 
p med predsedstvom občinske 

i panfercncc Zveze mladine in aktivi, 
e i današnji dinamiki smo včasih ne-
lanočni za vzpostavitev osebnih sti-
onbv; nemočni smo, pa vendar bi 
i vileU, da bi bila javnost o našem 
i kfelu kar najbolje obveščena. Ob tem 

i bili obveščeni tudi posamezni 
ziijctivi in njihova vodstva, kar bi nu-
ialilo predvsem možnost, da lahko 

rtitično ocenjujemo uspehe in ne-
:čtepche naših prizadevanj, 
val Prav iz takšnih potreb in nujnosti 
jej se kamniški mladinci na semi-
sfarju za vodstva mladinskih aktivov 

>v dločili za list Naša prizadevanja. 
, | Do konca tega meseca so izšle že 
! <ri številke, v njih pa je zajeta pro-
ijellematika in delo posameznih mla
dinskih aktivov in predsedstva. V 
evpformacije so vključena tudi neke
ga 

tera praktična vprašanja, ki se za
stavljajo mladim ob njihovem delu. 
Sem vsekakor sodi sestavek o tem, 
kaj lahko pričakuje mlad kmet in pa 
nekakšna organizacijska shema, 
kako naj potekajo letne konference 
po mladinskih aktivih. 

Naša prizadevanja niso vezana na 
stalno in določeno vsebino, v njih je 
zajeta le vsota aktualnih kritičnih in 
drugih zapisov, ki so koristen poka
zatelj dela kamniške mladine. Že
lijo, da bi bih v vseh akcijah pravilno 
informirani, kajti le s tem je omogo
čena objektivna kritjka, ki je tudi 
ob mladinskem delu potrebna. 

Prva številka Naših prizadevanj 
vzpodbuja vse mlade, naj bi sami 
oblikovali svoj list s prispevki o delu 
in dogodkih iz aktivov. Seveda pa 
bo dobrodošel tudi vsak prispevek o 
mladinski problematiki, ki ga ne bo 
napisala roka mladinca. 
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KAMNI K-dolga vas 
Kje so vzroki neupoštevanja družbenega do
govora, ki je obvezen za vsako kamniško 

občino? 
Delovne organizacije v kamniški občini bodo za leto 1970 na

menile 70 odstotkov svojega denarja, namenjenega stanovanjski 
izgradnji, nakupom stanovanj v blokih. Tako piše v resoluciji o 
gospodarskem in družbenem razvoju naše občine za letos. Ob njej 
so razpravljali številni samoupravni organi v delovnih organi
zacijah, torej tisti, ki stanovanjski dinar tudi delijo. Žal je to 
ostalo samo napisano, kajti za blokovno gradnjo smo v Kamniku 
potrošili komaj 83 starih milijonov ali le 24 odstotkov stano
vanjskega denarja. 

Med vzroki za tako neupoštevanje občinske gospodarske poli
tike moramo omeniti, da letos ni bilo na razpolago dovolj novih 
stanovanj. V obeh blokih, v projektivem pri Titanovih stolpnicah 
in graditeljevem nad „Mctalko", je bilo letos vseljenih le okoli 40 
stanovanj. Samoupravne organe v delovnih organizacijah motijo 
tudi višje cene kvadratnega metra stanovanjske površine v blokih. 

In kje so drugi vzroki? Individualna stanovanjska graditev 
hitro narašča, saj je cena gradbenih zemljišč še vedno dokaj nizka. 
Svoje hiše, si bodoči lastniki gradijo v lastni režiji; kar je seveda na 
prvi pogled zelo poceni. Ob tem pa se nihče ne vpraša, kako trpi 
delavčeva produktivnost na delovnem mestu. V podjetjih večkrat 
z manjšimi krediti odpravijo več prosilcev. Torej je cena kvadrat
nega metra stanovanjske površine v zasebni gradnji le navidezno 
nižja. 

Število novozgrajenih zasebnih hiš se vsako leto povečuje, kar 
pavzroča vse večje komunalne probleme. Občani navadno kupu
jejo komunalno neurejena zemljišča, ker je cena take zemlje nižja. 
Toda kmalu se pojavijo na zborih volivcev zahteve po vodovodu, 
kanalizaciji, urejenih cestah in podobno. 

Za skupnosti je tak način gradnje zelo drag in v Kamniku že 
primanjkuje stavbnih zemljišč. Nekdanje strnjeno mestno naselje 
se vedno bolj spreminja v dolgo vas, ki sega že od Šmarce do 
Stahovice. Ob tem velja omeniti, da bi morali v podjetjih pri 
podeljevanju stanovanj ali stanovanjskih posojil posvetiti večjo 
skrb tudi družinam z nizkimi osebnimi dohodki, ki ne zmorejo 
ekonomskih cen pri gradnji ali nakupu stanovanj. Pri nas vse pre
več pozabljamo na kategorijo takoimenovanlh socialnih sta
novanj. Taka priporočila so toliko veljavnejša, ker med graditelji 
prevladujejo delavci s povprečno nizkimi osebnimi dohodki. 

Splošno gradbeno podjetje „Graditelj" iz Kamnika je letos na
daljevalo s svojim programom gradnje stanovanj za prodajo. Med 
Tunjisko cesto, Medvedovo unčo in kinom DOM, na Grabnu, 
bodo do leta 1973 zgradili 6 stanovanjskih blokov skupno s 156 
stanovanji. V novi stanovanjski soseski bo še garažna hiša in trgov
ski lokali. V prvem stanovanjskem bloku, ki bo vseljiv konec 
septembra letos, bo veljalo trosobno stanovanje 170.000 novih 
dinarjev, najcenejša garsonjera pa 80.000 novih dinarjev. Bioki 
bodo tudi ogrevani s centralno kurjavo. Žal pri vseh stanovanjih 
notranja razporeditev prostorov ni najbolj posrečena, pri nakupu 
stanovanj, ki jih ne menjamo kot avtomobile, pa tudi to dejstvo 
vpliva na odločitev. 

Nedvomno bo zasebna stanovanjska gradnja še dlje časa cve
tela, vendar bi se morali odločati za urbanistično strnjena stano
vanjska naselja, kjer je zemljišče popolnoma komunalno oprem
ljeno. Zato bi v prihodnje morali s prakso, ki se je je posluževal 
sklad za urejanje stavbnih zemljišč na Bakovniku, nadaljevati. 

T. J. 

PRAZNIK CICIBANOV 
Kakor vsako leto so tudi letos proslavili naši pionirji 29. november, svoj 

praznik s sprejemom cicibanov - prvošolčkov v pionirsko organizacijo. Že 
sam praznik je na šolah povzročil slavnostno razpoloženje, posebno svečano 
pa je bilo v učilnicah prvih razredov, kjer so se zbirali cicibani in se priprav
ljali na slovesno zaobljubo za sprejem. Cicibani so se zbrali pred pionirsko 
zastavo. Starejši pionirji so jim lepo okrasili njihovo učilnico in jih tudi 
počastili z lepo kulturno prireditvijo. Tej je sledil govor predsednika pionir
skega odreda na šoli. V njem je razložil novincem pomen in cilj ter naloge 
pionirske organizacije, kakor tudi dolžnosti pravnega pionirja. Zborno so 
nato cicibani ponavljali besedilo pionirske zaobljube, ki jih predvsem opo
zarja na obljubo učenja in zopet učenja. Po položeni zaobljubi so prejeli 
članske izkaznice ter pravila, ki jim govore o smernicah in dolžnostih vsa
kega pionirja. Posebno ponosno so se postavili v zbor, ko so jim zavezali 
rdeče rute okoli vratu in so prvič junaško zapeli pionirsko himno, ki je 
zaključila lepo in prijetno svečanost. Zaobljuba jih bo spremljala skozi vsa 
šolska leta, vse do dne, ko bodo kot mladinci ponosno ugotovili: „Bili smo 
zvesti dani zaobljubi in ostali ji bomo zvesti tudi kot mladinci!" 

Seveda tako svečan praznik ne sme biti brez veselega razpoloženja. Na 
zakuski so se mladi junaki - novi pionirji sprostili in se veselili po svoji volji. 
Tak zaključek mora biti za mlada življenja! 

Vedno je tu naša občinska zveza prijateljev mladine, ki prisluhne željam 
svojih varovancev. Tako je bilo tudi sedaj in še posebej ob zaključku, ko je 
vse zbrane obvestila z veselo novico, da jih tudi letos obišče - DEDEK 
MRAZ. Res, dedek Mraz je držal obljubo. 

BM 

V ospredju samoupravljanje in delitev dohodka 
Izvršni odbori osnovnih organiza

cij sindikata so "pričeli na pobudo 
občinskega sindikalnega sveta s pri
pravami na redne občne zbore že v 
mesecu septembru. Dogovorjeno je 
bilo, da bodo občni zbori opravljeni 
do 31. decembra letošnjega letaj 
vendar vseh občnih zborov v tem 
roku ne bo mogoče izvesti predvsem 
iz objektivnih-razlogov. Občne zbo
re v letu 1971 bodo imele predvsem 
tiste sindikalne organizacije, katerih 
člani delajo na terenskem delu. 

V času priprav na občne zbore so 
izvršni odbori posvetili največ po
zornosti razpravam o kadrovski se
stavi novih izvršnih odborov in pa 
izdelavi programa dela za prihodnjo 
mandatno dobo. Pri izdelavi progra
mov so se naslanjali predvsem na do
kument II. konference slovenskih 
sindikatov in pa na program ObSS, 
ki je bil sprejet na obenem zboru 
ObSS v februarju mesecu. V večini 
delovnih organizacij so razprave ob 
pripravah na občne zbore zajele raz
meroma širok krog članstva. Tudi 
ObSS je dvakrat organiziral posveto
vanje s predsedniki osnovnih organi
zacij sindikata, vendar je treba takoj 
pripomniti, da je bil odziv predsed
nikov dokaj skromen, kar pa ni v 
večji meri vplivalo na potek priprav. 

Občni zbori, do sedaj jih je izve
denih 22, so pokazali, da se sin
dikat, ponekje sicer počasno, vendar 
vztrajno odmika od vloge nabavljača 
ozimnice in vse bolj dobiva vlogo, ki 
mu na današnji stopnji samouprav
nih odnosov tudi pripada. Razprave 
niso bile usmerjene več samo na po
dročje delitve osebnega dohodka, 
pač pa so člani razpravljali tudi o 
razdelitvi dohodka. 

Skoraj na vseh občnih zborih je 

bilo govora o rekreaciji delovnega 
človeka. Rekreacija predstavlja važ
no „postavko" v programih sindi
kalnih organizacij, obenem pa pre
cejšen problem v tistih organiza
cijah, ki nimajo lastnih počitniških 
domov. Te probleme bo potrebno 
reševati s pomočjo ObSS Kamnik. 
Največ razprave temu so posvetili v 
sindikalnih organizacijah Zavoda za 
usposabljanje invalidne mladine in 
Usluge. Na občnem zboru Usluge so 
se tudi dogovorili, da bodo problem 
prehoda ha 42-urni delovni teden, ki 
jim ob pogojih dela ne zagotavlja 
enakih osebnih dohodkov, skušali 
rešiti v dogovoru s tistimi delovnimi 
organizacijami, pri katerih se je po
javil ali se še pojavlja enak problem. 

Iz razprav velja omeniti tudi delo 
10 na poročju samoupravljanja, ki je 
bilo predvsem v letošnjem letu pre
cej pestro, na kar je vplivalo pred
vsem sprejemanje statutov in ostalih 
internih aktov delovnih organizacij, 
pri katerih je sodeloval tudi sin
dikat. 

Se in še bi lahko naštevali po
dročja, ki se jih je dotaknila raz
prava na občnih zborih od izobraže
vanja, socialne varnosti, informira
nja pa tja do krajevnega samopri
spevka, družbenih dogovorov, med
narodnih odnosov ipd. 

Na koncu lahko ugotovimo, daje 
prva etapa (če ji lahko tako rečemo) 
občnih zborov izpolnila pričako
vanja in lahko pričakujemo, da 
bodo zbori v mesecu januarju enako 
uspešni. Pričakovati je, da bo mogo
če dokončno analizo občnih zborov 
narediti že v mesecu februarju, ko 
bodo izvedeni v vseh sindikalnih 
organizacijah. 

J. M. 

OSEBNI DOHODKI V SEPTEMBRU 

Občinska skupščina je na novembrski seji obravnavala tudi 
informacije o gibanju osebnih dohodkov v mesecu septembru. 
Podatki so še '.posebno zanimivi, ker ne govore več samo o pov
prečjih, pač pa tudi o razponih, torej o najvišjih in najnižjih 
osebnih prejemkih v posamezni delovni organizaciji. 

Do 600 din so v septembru zaslužili le še 3 delavci v občini, 
medtem ko je med 600 in 800 din mesečnega osebnega dohodka 
400 zaposlenih, to je nekaj preko 6 %. Torej se le še niso v celoti 
uresničila priporočila občinske skupščine, da bi najmanjši osebni 
dohodki zaposlenih V kamniških delovnih organizacijah letos ne 
znašali manj kot 700 din na mesec. 

V razponu od 800 do 1000 din je 18,5 %, od 1001 do 1200 
21,4%, od 1201 do 1400 din 18,7 %, od 1401 dO 2000 din pa 
24,6 % vseh zaboslenih v občini. 

Med 2000 in 3000 din mesečnega dohodka je Septembra pre
jelo 8 % zaposlenih, nad 3000 din pa 160 zaposlenih ali 2,4 %. 

Poglejmo, kaj te številke pomenijo v povprečju. V septembru 
so znašali povprečni dohodki v občini 1308 din (gospodarstvo 
1.26 din, negospodarstvo 1742 din). V primerjavi z marcem so 
osebni dohodki v septembru porasli za 11 %. 

Zanimivo je, da v gospodarstvu po povprečnih izplačanih oseb
nih dohodkih v 9 mesecih ne vodijo več industrijska podjetja, pač 
pa nekatera obrtna podjetja (Alprem 1509 din, Menina 1452 din, 
Zarja 1377 din). Podjetje Kamnik, ki je bilo doslej vodilno, je šele 
na četrtem mestu s 1339 din, sledi trgovsko podjetje Kočna 1305 
din itd. 

V gospodarstvu so se v tem obdobju povečali povprečni osebni 
dohodki za 12,7 %, v negospodarstvu pa za 20,6 % (šolstvo 
21,8,%, kultura 14,7 %, zdravstvo 28,2 % itd.) 

Poglejmo še, kje je največ zaposlenih z najnižjimi osebnimi 
dohodki v septembru. Manj kot 800 din je v septembru zaslužilo 
v Titanu 106 delavcev, v Svitu 82 delavcev, v Stolu 40, v Svilanitu 
23, v Živilski industriji 21 delavcev itd. 

V industriji le v Podjetju Kamnik ni bilo nobenega delavca z 
manj kot 800 din zaslužka. i 

V 10 obrtnih podjetjih je bilo takih delavcev 45. 
Od 160 delavcev, ki so v septembru prejeli nad 3000 din oseb

nih dohodkov, je iz industrije in gradbeništva 92, iz obrti 13, 
zdravstva in lekarne 35. Skupaj v gospodarstvu 113, izven gospo
darstva 41 in v obrti zunanjih organizacij 6. 
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RAZSTAVA UUDSKE TEHNIKE 
Člani Ljudske tehnike iz Kamnika so v dvorani nad kavarno pripravili 

zanimivo razstavo, na kateri so svoje izdelke in prizadevanja predstavili obča
nom, ki jih zanima njihovo delo. Na razstavi so si obiskovalci lahko ogledali 
številne dobre fotografije fotoamaterjev, predvsem s tematiko in motivi s 
kamniškega področja, modelarji so prikazali vrsto najrazličnejših letal, radio-
materji pa priprave in pripomočke, ki jih uporabljajo pri svojem delu, pred
vsem ob povezovanju z drugimi radioamaterji. 

V okviru ljudske tehnike delujejo poleg fbto in radioamaterjev ter mode
larjev tudi brodarji, razveseljivo pa je, da so se prav v zadnjem času aktiv
nosti vseh sekcij precej razmahnile. Prav gotovo je k temu precej pripomoglo 
tudi boljše razumevanje občinske skupščine pri dodeljevanju sredstev, 
pomagali pa so jim tudi ob reševanju težav s prostori. 

Predvsem v zadnjem času so člani Ljudske tehnike z nekaterimi uspešnimi 
akcijami pritegnili medse vrsto mladih, ki jih veseli delo v tej sredini. V 
prihodnje' nameravajo z nekaterimi akcijami pridobiti še več novih članov. 
Prav ti mladi bodo najbrž z uspešnim delom in idejami pripomogli k uspe
hom in še večji priljubljenosti dela članov Ljudske tehnike. -ts 

Dedek Mraz je prišel. Otroci v kamniškem vrtcu so mu pripravili 
prisrčen sprejem 

SEKCIJA ZA VPRAŠANJA KMETIJSTVA 
IN VASI O POSPEŠEVANJU KMETIJSTVA 

V OBČINI KAMNIK 

Na sestanku sekcije za 
vprašanje kmetijstva pri ob
činski konferenci SZDL, ki 
je bil 22. novembra 1970 in 
ki se ga je udeležilo okoli 50 
zasebnih kmetov, več članov 
komisije za kmetijstvo pri 
svetu za gospodarstvo skup
ščine občine Kamnik, pred
sednik občinske skupščine, 
predsednik občinske konfe
rence SZDL ter poslanca re
publiškega in socialno zdrav
stvenega zbora skupščine 
SRS, so obravnavali izvajanje 
programa o pospeševanju 
kmetijstva, ki ga je občinska 
skupščina Kamnik sprejela v 
začetku letošnjega leta. Ude
leženci razprave so prišli do 
naslednjih ugotovitev in sta
lišč: 

Program pospeševalnega 
dela na področju kmetijstva 
v občini, kije usmerjen pred
vsem v specializacijo in in-
tenzifikacijo kmetijske pro
izvodnje (krmska baza, pa-
semska zamenjava govedi, 
finansiranje usmeritvenih 
programov kmetij, izobraže
vanje kmetov, štipendiranje 
itd.) je kljub kratkemu času 
že pokazal prve rezultate. 
Doslej je bilo izdelanih 6 pre-
usmeritvenih programov za 
posamezne kmetije ter 
ustreznih načrtov za gradnje 
novih hlevov ali rejo piščan
cev. 

Zelo veliko zanimanje je 
za izobraževanje kmečkih 
prebivalcev. Šestdnevni semi
nar je redno obiskovalo 45 
kmetov. 

Zamenjava pasme ne gre 
tako hitro predvsem zaradi 
pomanjkanja razpoložljive 
plemenske živine. 

Glede na velike potrebe 
po novih investicijah v kme
tijstvu naj komisija za kme
tijstvo skupno z občinsko 
skupščino poišče ustrezno 
obliko organiziranja hranil-
no-kreditne službe v občini. 
Izkušnje v drugih občinah 

namreč kažejo, da je taka 
oblika varčevanja lahko iz
redno pomemben vir za kre
ditiranje novih investicij v 
kmetijstvu. 

Sprejeto je bilo tudi sta
lišče, da se z razpoložljivimi 
sredstvi kreditira predvsem 
tiste zasebne kmetovalce, ki 
bi jim tak kredit omogočil 
dokončanje in usposobitev 
hlevov in drugih gospodar
skih poslopij za uporabo. 

Udeleženci razprave na 
sekciji so pozitivno ocenili 
dosedanjo politiko občinske 
skupščine do kmetijstva in se 
zavzeli za to, da se davčna 
politika do zasebnega kmeta 
tudi prihodnje leto ne bi 
spreminjala. Še večjoskrb pa 
naj občinska skupščina po
sveti pomoči pri zdravstve
nem zavarovanju socialno 
šibkih kmetov. 

Udeleženci razprav^ so so
glasno podprli predlog, da bi 
tudi v prihodnje v krajevnih 
skupnostih občani s., samo
prispevkom pomagaj reše
vati komunalne in druge pro
bleme. Ta prispevek p«.naj bi 
se znjžal od dosedanjih 2 % 
na 1 % od čistih 6seb|jih do
hodkov. 

Večjo pozornost je treba 
posvetiti prilagajanju'odkup
ne mreže oz. zbiranju'(mleka. 
Strokovne službe pri občin
ski skupščini naj bi v sodelo
vanju z ljubljansko mlekarno 
in krajevno skupnostjo v 
Podgorju uredile zbiralnico 
mleka v Podgorju. 

Pri nadaljnjem organizi
ranju seminarjev za kmete je 
treba upoštevati velik interes 
za izobraževanje ter v začet
ni seminar v januarju vklju
čiti čimvečje število zlasti 
mlajših kmetov. 

Socialistična zveza naj po
skrbi prek sekcij in drugih 
oblik, da se bodo kmetje v 
večji meri vključevali na vseh 
ravneh odločanja v našem sa
moupravnem sistemu^ 
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Kmetje na tečaju: zanimivo predavanje ing. Pcrovškove o pridelovanju 
krompirja 
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SEMINAR ZA KMETIJSKE 

PROIZVAJALCE 
V Kamniku se je končal nadaljevalni seminar, ki ga je obisko

valo 45 kmetov. Trajal je 14 dni in je pomenil nadaljevanje lan
skega tritedenskega seminarja. 

Organiziral ga je upravni odbor občinskega sklada za pospeše
vanje kmetijstva skupno z obratom za kooperacijo podjetja 
Emona. 

Na seminarju so predavali strokovnjaki Kmetijskega zavoda in 
Agrokombinata Emona iz Ljubljane. Poseben razgovor z udele
ženci o problemih kmetijstva v občini je imel tudi predsednik 
občinske skupščine Vinko Gobec. Vsebinsko pa je bil seminar 
namenjen predvsem v pomoč tistim kmetom, ki bodo v pri
hodnjem obdobju preusmerili svoja kmetijska gospodarstva v živi
norejo in pridelovanje mleka. 

Zaradi velikega zanimanja za izobraževanje med kmeti v kam
niški občini bodo v začetku januarja začeli z novim začetnim 
seminarjem. Treba je reči, da se kmetje predavanj zelo redno 
udeležujejo in z zanimanjem posegajo v razpravo o strokovnih 
problemih. Zlasti za mlajše kmete pomenijo ta predavanja pogled 
v možnosti in perspektive, ki jih lahko nudi danes pravilno usmer
jeno kmetijsko gospodarstvo. 

Vse, ki se želijo udeleževati novega kmetijskega seminarja, 
vabimo, naj se prijavijo predsedniku krajevne organizacije SZDL, 
ah pa neposredno ing. Mihi Prešernu, kmetijskemu inšpektorju pri 
skupščini občine Kamnik. 

POVEČAN ODKUP MLEKA 
Odkupljene količine mleka v naši občini se iz leta v leto pove

čujejo. Podatki kažejo, da se je v devetih mesecih lanskega leta 
povečal odkup napram letu 1969 za 8 odstotkov. Povprečna od
kupna cena pa je bila za 0,11 dinarja po litru višja kot leta 1969. 
Vsekakor bo na nadaljnje povečevanje odkupa mleka vplivala tudi 
višja cena po sklepu Zveznega izvršnega sveta, pa tudi glede na 
odločitev kolektiva ljubljanske mlekarne, da gre povečanje pro
dajne cene mleka v celoti proizvajalcu. Odkup mleka se bo pove
čal tudi z razširitvijo odkupne mreže v posameznih krajih naše 
občine. Tako namerava ljubljanska mlekarna skupaj s krajevno 
skupnostjo urediti zbiralnico mleka tudi v Podgorju. 

Na naglo porast odkupljenih količin mleka kaže podatek, daje 
bilo leto 1960 preko zbiralnic odkupljenega okoli 35 tisoč litrov 
mleka mesečno, koncem lanskega leta pa je ta količina narasla od 
85 do 90 tisoč litrov mleka. 



Prvo decembrsko nedeljo je bil v 
Motniku praznik. Domače prosvet
no društvo je praznovalo 60-letnico 
svojega dela. Lep jubilej za tako 
majhen kraj, kot je Motnik. Ob tej 

Priliki so pod režiserskim vodstvom 
ranča Drolca uprizorili Finžgarjevo 

ljudsko igro Naša kri. Mimo nekate
rih starejših igralcev je v igri nasto-

Franc Drolc iz Motnika 
pilo mnogo mladine, skratka, da bi 
ta igra in proslavljanje jubileja dru
štva čimbolj uspelo, so si prizadevali 
vsi Motničani. Prosvetno društvo je 
pravzaprav gibalo kulturnega življe
nja v tem kraju. Poleg petih, šestih 
televizorjev sedaj niti potujoče kino-
predstave ni več. 

V nabito polni dvorani Zadruž
nega doma je pozdravila goste, med 
njimi sta bila tudi republiška po
slanca Franc Svetelj. in Vinko Dob-
nikar, tajnica prosvetnega društva in 
šolska upraviteljica Pavla Grutschrei-
ber. V kratkem povzetku kronike 
društva je opisala razvoj prosvete v 
Motniku od leta 1910, ko je bilo 
ustanovljeno prosvetno društvo, ki 
se je takrat imenovalo izobraževalno 
društvo. Svoje prostore je takrat 
imelo, ustanovili pa so tudi knjiž
nico, v kateri je bila večina knjig iz 

zapuščine zbiratelja ljudskega blaga 
domačina Gašperja Križnika. Usta
novili so tudi moški pevski zbor. V 
letu 1914 je bilo zaradi prve svetov
ne vojne delovanje društva preki
njeno. Po končani vojni je društvo 
kmalu spet začelo delovati, vendar 
pa je bilo treba najti ustrezne pro
store. Nekdanjo ledenico Staretove 
pivovarne (danes jo imenujejo ob
činska hiša, ker je v njej krajevni 
urad) so društveni delavci ob finanč
ni podpori tedanje hranilnice in po
sojilnice usposobili za dvorano, zra
ven pa dogradili tudi skromno gar
derobo. Leta 1926 so dvoranico slo-' 
vesno odprli s pevskim nastopom in 
uprizoritvijo Finžgarjeve Verige. Za
nimivo je tudi, da je društvo že leta 
1928 kupilo prvi radijski sprejemnik 
na baterije, ki je v Motniku povzro
čil veliko začudenje in privabljal v 
dvorano mnoge poslušalce. Sredi 
največjega poleta je društveno delo
vanje presekala okupacija, društveno 
premoženje je bilo zaplenjeno in 
uničenih je bilo večino knjig. Nekaj 
najboljših so skrili v krušno peč in 
to so bile prve knjige, s katerimi je 
društvo po vojni začelo svoje delo
vanje. Po osvoboditvi so prvič nasto

pili leta 1945 z Moškičevo dramo 
Rdeče rože. Po vojni se je vključilo 
v društvo mnogo mladih ljudi in 
zato je bila dejavnost zelo razgibana. 
Osnovo dejavnosti v tem času tvo
rita knjižnica in dramsko udejstvo-
vanje na domačem in sosednjih 
odrih. Seveda "so se možnosti za de
lovanje povečale, ko je društvo do
bilo novo dvorano v Zadružnem 
domu. V opremo odra in dvorano so 
morali vložiti precej sredstev, da so 
jo usposobili za predstave. 

Kot vsa druga društva v občini se 
tudi prosvetno društvo Motnik bori 
s težavami, ki so še posebno velike 
zaradi tega, ker se je Čedalje več lju
di v preteklih letih izselilo zaradi za
poslovanja v industrijskih središčih 
pa tudi življenje seje precej spreme
nilo v tem času. 

Mnogi med nami, je dejala na slo
vesnosti tajnica društva, pa tudi v 
današnjem dramatiziranem času ču
timo, da je delovanje prosvetnega 
društva potrebno. Zato je prav, da 
bi se čimveč prebivalcev, zlasti mla
dine, vključilo v društvo, s čimer bi 
pomagali doseči tisto notranjo pre
obrazbo, ki je našemu času primer
na in potrebna. _ c 

Naša kri v Motniku: bodo mladi nadaljevali več kot polstoletno tradicijo 
igralskega delovanja v Motniški dolini? 

Kamniški delovni kolektivi so 
tudi lani uspešno nadaljevali združe
vanje sredstev za investicije v šolstvu 
v naši občini. V začetku leta so se 
dogovorili, da bodo v letu 1970 
združili 1,219.000 dinarjev. V deve
tih mesecih lanskega leta so delovni 
kolektivi združili nekaj preko 750 
tisoč dinarjev. Podjetja Graditelj, 
Menina, Komunalno podjetje in še 
nekatera so v tem času poravnala že 
celotni dogovorjeni znesek. Kljub 
temu pa so delovne organizacije 
imele 1. 10. 1970 še vedno 657.000 
din zaostanka, nekatere še iz leta 
1969. Ta zaostanek naj bi poravnale 
do konca lanskega leta. 

Sklad za razvoj družbenih služb je 

planiral za leto 1970 5,080.000 di
narjev dohodkov, vendar je do 30. 
9. 1970 dosegel le 80 odstotkov 
predvidenih dohodkov. Pri tem pa je 
v te dohodke všteto tudi celotno 
dolgoročno posojilo za šolo v Stra
njah v znesku 2,720.000 dinarjev. 
Največji izdatki sklada v lanskem 
letu so bili stroški za gradnjo osnov
ne šole v Komendi (1.414.000 din) 
in stroški osnovne šole v Stranjah 
(predvideno 3.242.000 dinarjev). Po 
vsej verjetnosti bodo planirani iz
datki sklada znatno preseženi. Samo 
pri gradnji osnovne šole v Stranjah 
je vsota investicijskih del in opreme 
narasla že na 4,800.000 dinarjev. 

Zato se bodo morale delovne 

organizacije v letošnjem letu še bolj 
zavedati svoje odgovornosti pri skle
panju družbenega dogovora. Na se
stanku predstavnikov gospodarskih 
organizacij, so se dogovorili, da bi 
letošnji delež določili na podlagi vi
šine skupno izplačanih osebnih do
hodkov v posamezni delovni organi
zaciji v letu 1969 in 1970. Na ta 
način se bo delež nekaterih večjih 
delovnih organizacij nekoliko 
zmanjšal, delež manjših pa soraz
merno povečal. Vendar bodo kljub 
temu trije največji kolektivi (Kam
nik, Stol in Titan) prispevali 51 od
stotkov vseh dogovorjenih sredstev, 
ki jih gospodarske organizacije zdru
žujejo v sklad družbenih služb. 

AKCIJA ZA POMOČ IN VARSTVO OSTARELIH 

V kamniški občini je v teku akci
ja za pomoč in varstvo ostarelih 
občanov, ki jo vodi posebna sekcija 
pri občinski konferenci Socialistič
ne zveze. Po dogovoru na skupnem 
sestanku vseh zainteresiranih dru
štev in organizacij poteka sedaj v 
krajevnih skupnostih popis vseh 
ostarelih in pomoči potrebnih obča

nov. Pri tem popisu sodelujejo poleg 
krajevnih organizacij Socialistične 
zveze še krajevni odbor Rdečega 
križa, Zveze združenj borcev NOV 
in sveti krajevne skupnosti. Pri .do
končnem pregledu bo sekcija upora
bila tudi podatke patronažne službe 
v zdravstvenem domu, službe za so
cialno delo pri občinski skupščini in 

Ob Prešernovem dnevu 

Sodobna šola v Stranjah 
370 učencev, ki se sedaj stiskajo v tesnih prostorih stare šolske zgradbe v 

Stranjah bo v drugem polletju šolskega leta svobodneje zadihal. In ne samo 
to, imeli bodo najsodobneje opremljeno šolo v občini. Ob slovenskem kul
turnem prazniku bodo namreč izročili namenu poleg prenovljene stare 
zgradbe nov objekt z osmimi prostori za kabinetni pouk, knjižnico, pio
nirsko sobo. Še posebej bodo pa veseli telovadnice, ki so jo doslej tako 
pogrešali. To bo že druga telovadnica, ki smo jo letos dogradili v kamniški 
občini. Skupni stroški prenovitve in nove gradnje bodo znašali preko 5 
milijonov dinarjev, ki so jih prispevali kamniški delovni kolektivi po druž
benem dogovoru in občani s samoprispevkom. 

Nova šola v Stranjah, na levi telovadnica v gradnji, bo najbolj sodobno 
opremljena šola v občini 

občinskega odbora Rdečega križa. 
V sedanji akciji gre v največji 

meri za nudenje večje družbene 
pomoči ostarelim občanom kakor 
npr. skrb za nego itd., v posameznih 
primerih pa tudi za določeno fi
nančno pomoč v okviru razpolož
ljivih sredstev. V tej akciji, ki ne sme 
biti kampanjska, bodo sodelovali vsi 
člani zlasti tistih društev in organi
zacij, ki pri svojem delovanju naj
pogosteje pridejo v stik z ostarelimi 
občani. 

PRIPRAVE 
ZA USTANOVITEV 

KULTURNE SKUPNOSTI 
Občinska skupščina v Kamniku je 

že spomladi imenovala iniciativni 
odbor za ustanovitev kulturne skup
nosti. Odbor je organiziral in sprem
ljal vse dosedanje razprave o osnut
ku zakona o kulturnih skupnostih. 
Poleg tega pa je pokrenil tudi v do
govoru s kolektivi kulturnih zavo
dov pripravo programov razvoja po
sameznih kulturnih dejavnosti v pri
hodnjih letih. Tako so osnutke pro
gramov pripravili že v kamniškem 
muzeju, v knjižnici, v glasbeni šoli in 
v svetu kulturnoprosvetnih organi
zacij občine. Ti osnutki, o katerih 
bo v kratkem razpravljal iniciativni 
odbor, bodo pomenili podlago za 
izdelavo srednjeročnega programa 
razvoja kulture v občini. 

V dosedanjih razpravah je bilo 
največ različnih mišljenj glede finan
ciranja kulturne skupnosti in kroga 
oz. obsega kulturnih institucij, ki 
naj ga vključuje kulturna skupnost. 
Kaže, da je še kljub vsemu ostalo 
odprto vprašanje, ali naj kulturna 
skupnost združuje samo tiste usta
nove, ki jih bo finansiral občinski 
proračun ali pa naj se vključijo tudi 
nekatere ustanove, ki jih finansirajo 
neposredno delovne organizacije oz. 
se finasirajo same. Tako dilemo 
ustvarja bojazen kolektivov v kultur
nih ustanovah, ki so bile doslej fi-
nansirane iz proračuna, da bodo 
potem morali enaka sredstva raz
deliti med več uporabnikov. 

TOVARNA USNJA KAMNIK 
razpisuje prosto delovno mesto 

konfekcijskega tehnika 
za obrat usnjene konfekcije. 

Rok za prijavo je 30 dni od dneva objave. 
Prijave pošljite Tovarni usnja Kamnik • 
rijsko kadrovskemu sektorju. 

LANI BOLJŠI UČNI USPEHI 

Občinska skupščina je pred krat
kim obravnavala tudi položaj na 
področju izobraževanja na naših 
osnovnih šolah v preteklem letu. 
Odborniki so ugotovili, da so se v 
pretečenem šolskem letu (1969/70) 
učni uspehi v kamniških osnovnih 
šolah popravili. Medtem ko v šol
skem letu 1968/69 ni izdelalo razre
dov skupaj 9,9 odstotkov učencev, 
se je lani ta odstotek znižal na 7,4 
odstotke. 

Občinska skupščina je naročila 
svetu za šolstvo, naj podrobneje pro
uči vzroke, ki še povzročajo osip 
učencev na šolah, republiški zavod 
za šolstvo pa je opozorila na pro
blem, ki ga povzročajo vsako leto 
novi učbeniki. 

Iz informacije, ki je bila predlo
žena občinskim odbornikom povze
mamo nekaj pomembnejših podat
kov o stanju osnovnega šolstva v 
naši občini v preteklem šolskem 
letu. 

Od 3055 učencev se je vozilo v 
šolo z avtobusom 313 učencev, s 
kolesom pa 68. Vozači predstavljajo 
več kot 12 odstotkov vseh učencev. 
Če upoštevamo še to, da morajo 
marsikateri izmed učencev-vozačev 
poleg vožnje prehoditi uro ali več 
peš, pogosto po hribovitih poteh, 
potem kaj lahko ugotovimo, da tudi 
oddaljenost učencev od šole po 

I svoje prispeva k slabšemu tezultatu. 

Zanimivo je pogledati tudi sestav 
učnega osebja na naših osnovnih 
:iolah. Od skupno 1900 tedenskih 
učnih ur je z ustreznim.strokovnim 
kadrom zasedenih le tri četrtine, 
medtem ko je ostala četrtina, ki 
predstavlja 460 ur, zasedena z uči
telji, ki nimajo ustreznega strokov
nega znanja. Na osnovnih šolah je 
preteklo leto poučevalo 146 profe
sorjev in učiteljev, od tega je bilo 81 
učiteljev, 3 strokovni učitelji, 18 
predmetnih učiteljev in 22 profe
sorjev. Kadrovska struktura na 
osnovnih šolah se sicer iz leta v leto 
zboljšuje, mnogi učitelji nadaljujejo 
študij na pedagoški akademiji (raz
redna stopnja), mnogi si pridobivajo 
kvalifikacijo na filozofski fakulteti, 
vendar s sedanjim stanjem še ne mo
remo biti zadovoljni Odgovorni de
javniki, zlasti pa temeljne izobraže
valne skupnosti in šolski zavodi, si 
bodo morali prizadevati za večjo 
stalnost učnega kadra, posebno še s 
hitrejšim reševanjem stanovanjskih 
problemov učiteljev. 

Kot smo že uvodoma navedli, lani 
ni izdelalo razredov 7,4 odstotka ali 
226 učencev, kar je za 2,5 odstot
kov manj kot prejšnje leto. Med po
sameznimi šolami so v učnih uspe
hih kar precejšnje razlike. V podruž
nični šoli na Selah ni izdelalo raz
reda 11 učencev ozir. 20 odstotkov, 
v centralni šoli Toma Brejca 76 
učencev ozir. 11,1 odstotka, v 

osnovni šoli Moste-Komenda 31 
učencev ali 7,8 odstotka, v Stranjah 
27 ali 7,5 odstotka, v šoli Franca 
Albrehta 36 ali 4,7 odstotka. Naj
manjši odstotek učencev, ki niso iz- i 
delali razredov pa so zabeležili v po
družničnih šolah v Mekinjah, kjer je 
od 99 učencev zaostal le en učenec, 
v Duplici 5 učencev ali 2,8 odstot
ka, v Motniku 1 učenec ali 3,3 od
stotka, v Šmartnem 2 učenca ali 4,4 
odstotka itd. 

Zanimivo je tudi, da se je število 
odličnih in prav dobrih učencev v 
lanskem šolskem letu povišalo. Go- , 
tovo je zanimiv tudi odgovor na 
vprašanje, kateri predmeti so pre
teklo leto povzročali največ težav' 
našim učencem. Na prvem rriestu je 
matematika, kije prispevala skoraj 7 
odstotkov negativnih ocen ob koncu 
leta, sledi slovenščina s 5 odstotki in 
angleščina s 3,4 odstotka negativnih 
ocen. K takim rezultatom "Seveda 
prispeva tudi pomanjkanje učiteljev 
za matematiko in tehnični pouk. 
Kljub večkratnim razpisom posa
mezne šole niso dobile ustreznih 
učnih moči. 

Poglejmo še, koliko učencev je 
preteklo šolsko leto končalo osem
letno šolsko obveznost. Od 363 
učencev je v osmem razredu zaklju

č i l o osemletno šolanje le 188 učen
cev ali 43,6 odstotka. Torej je več 
kot polovico učencev končalo svoje 
osemletno obvezno šolanje v nižjih 
razredih. 

Kaj naj za zaključek rečemo o 
vzrokih za nič kaj spodbudne, če
prav nekoliko boljše rezultate kot 
prejšnja leta.Poleg obremenjenosti 
učencev s hojo in vožnjo v šolo ter z 
domačimi deli, zlasti na kmetih, je 
treba med vzroke za tak uspeh na 
šolah in za velik osip šteti tudi zelo 
skromno opremljenost naših šol z 
učili, utesnjenost šolskih prostorov, 
več izmenski pouk, okrnjeno izven-
šolsko delo in dodatni pouk, po
manjkanje predšolskih ustanov in 
varstva otrok. 

Omenili smo dnevno varstvo 
učencev. Dijaški dom v Kamniku je 
sicer lani sprejel 93 učencev iz 
osnovnih šol od prvega do osmega 
razreda, vendar to pomeni le 3 od
stotke vseh šolskih otrok v občini. 
Dijaški dom s svojimi zmogljivostmi 
trenutno lahko rešuje le najbolj pe
reče socialne in vzgojne probleme. 
Treba bo seveda misliti na čim
prejšnjo gradnjo novih zmogljivosti 
na področju otroškega varstva, če 
hočemo doseči boljše uspehe tudi v 
naših šolah. 

Zato je občinska skupščina pripo
ročila komisiji za otroško varstvo 
pri temeljni izobraževalni skupnosti 
naj poskrbi za čimprejšnjo izgradnjo 
oziroma razširitev objektov otro
škega varstva po sprejetem pro
gramu. 

—c 

Mladi planinci na pohodu po Poteh II. grupe odredov na Mali planini 

PO POTI SPOMINOV DO SVOBODE 

Mladinski oddelek PD Kamnik vsako leto v mesecu novembru organizira 
spominski pohod II grupe odreda. Tako se je tudi lansko leto 14. XI. 1970 
zbrala skupina 52 mladincev in se kljub slabemu vremenu odpravila na pot in 
to po stari poti do Kamniške Bistrice. Neprijetno nam je bilo, da so stari 
borci prezgodaj odšli od nas in nam tako niso mogli pripovedovati o težki 
poti II. grupe odreda. 

15. XI. 1970 smo položili venec pri spomeniku padlih partizanov v Kam
niški Bistrici, nakar smo se podali čez Dol na Veliko planino. Naj povemo še 
to, da nas je do Dola krepko namakalo, više gori pa je naleta val še sneg. Z 
Velike planine smo krenili po poteh in stezah Male planine, Gojške planine, 
Marjanskih njiv, Štajerskega raka, preko Kališča do končnega cilja pred 
spomenik padlim borcem na Črnivcu. Tu nas je tudi pričakal vodnik II. 
grupe odredov in nam v kratkih besedah orisal težko^pot te skupine. Srečni 
smo bili in ponosni, da smo zopet prehodili njihovo slavno in težko pot. 

Ob letu pa zopet na svidenje, tovariši mladinci in pionirji! Vsem, ki so 
nam nudili pomoč, posebno pa PD Kamnik, kličemo tovariški zdravo! 

DOGOVOR 
O ŠTIPENDIRANJU 

Štipendiranje študentov in di 
jakov je eden izmed pomembnih 
in sestavnih delov vsake gospo:i 

darske investicije, so poudarjali1 

razpravljalci na decemberskcnP 
posvetu predstavnikov kadrov* 
sko-socialnih služb kamniškh* 
podjetij, ki ga je sklical občinsk : i 

sindikalni svet. Na posvetovanji' 
so ugotovili, da pri podeljevanjih 
štipendij ni pravega reda in" 
kadrovsko-socialna služba vsej* 

Premalo sodelujejo med sebojf1 

osledica tega so neenaki kritef 
nji pri višini štipendij, hkrati p#' 
veliko nadarjenih učencev ne nap 
daljuje šolanja. f< 

Samoupravni organi v kam-£e 

niških podjetjih že dalj časa poj c 

udarjajo, da gospodarstvu pri-L 
manjkuje kadrov z visoko, višjo j 
in srednjo izobrazbo. Podobne^ 
izkušnje je bilo slišati tudi n r 
številnih sejah občinske skup 
ščine in družbeno-politični! 
organizacij. Tudi na razpise 
dnevnem časopisu ni pravega od
ziva, saj na primer v ,Svitu" 
iščejo ekonomista že več let. Po
dobno je tudi v drugih podjetjih 
Tako, da lahko rečemo, da kam 
niško gospodarstvo ni bogato 
kadri. Neustrezna kadrovsk 
struktura pa bo v prihodnje pra 
gotovo cokla družbeno-ekonom 
skemu razvoju. Zato bi bil 
prav, da zagotovimo vsakem 
nadarjenemu učencu in občanu] 
nadaljnje izobraževanje. 

Z družbenim dogovorom bil 
lahko uredili materialni položaj 
dijakov in študentov ter hkrati 
zagotovili povečanje sredstev za! 
štipendiranje - i n izobraževanje 
kadrov na sploh. Dogovor, ki so 
ga že sprejeli Temeljna izobraže
valna skupnost, občinska skup
ščina, občinska konferenca 
ZMS, občinska konferenca 
SZDL, Občinska konferenca 
ZKS in občinski sindikalni svet, 
določa, da bodo pri podelje
vanju štipendij in posojil uveljav
ljali prednost tistim učencem in 
študentom, ki dosegajo boljši 
učni uspeh. Hkrati dogovor upo
števa tudi tiste dijake in štu 
dente, ki živijo v slabšem mate
rialnem položaju in so oddaljeni 
od kraja šolanja, saj ugotavlja, da 
znašajo življenjski stroški učen
cev v preteklem letu 550 din me
sečno, študentov pa 640 din me 
sečno. Torej naj bi zneski štipen
dij bili takšni, da omogočajo ob 
prispevku staršev, ta naj bi bil 
praviloma polovico dohodka na 
člana družine štipendista in nje
mu pripadajočega otroškega do
datka, razliko do ugotovljenih j 
osnovnih življenjskih stroškov, 
Nedvomno določa družbeni do
govor najnižji znesek štipendij, 
ki bi ga podeljevale delovne 
organizacije in samoupravne 
skupnosti, za tiste poklice, kjer 
pa kadrov ni dovolj, bi ne
dvomno višina štipendij morala 
stimulirati bodoče študente pri 
njihovih odločitvah o vrsti štu
dija. 
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Družbeni dogovor, ki ga sedaj 
obravnavajo samoupravni organi 
v gospodarskih organizacijah, pa 
ne razrešuje zgolj materialnega 
položaja štipendistov, temveč 
zavezuje podpisnike, da bodo 
omogočali učencem in štipen
distom tesnejše povezovanje s 
proizvodnjo v podjetjih in znan
stveno raziskovalnim deldm. 
Boljše študente višjih letnikov 
bodo že pred koncem študija 
sprejemali v delovno razmerje. 
Tako zaposlitev mora vzpod
bujati hitrejši in kvalitetnejši 
študij, ter vplivati na hitrejše 
vključevanje v delovne organiza
cije. Podpisniki dogovora se za
vezujejo, da bodo nastopali proti 
neupravičenemu prevzemanju 
štipendistov. 

.Družbeni dogovor nalaga ko
misiji za štipendije pri občinski 
skupščini še posebne naloge. Ko
misija bo skrbela za šolanje iz
rednih talentov in kadrov za 
področja izobraževanja ter zago
tovila dodatna sredstva v pri
merih, ko štipenditorji dajejo 
nadpoprečna sredstva za šolanje 
mladine v tistih poklicih, v ka
terih so kadrovske potrebe znat
no večje. Hkrati bo komisija 
tudi sodelovala pri podeljevanju 
štipendij za službo poklicnega 
usmerjanja pri zavodu za za
poslovanje, z izobraževalno 
skupnostjo in občinsko konfe
renco Zveze mladine. V enotno 
izvajanje načel družbenega dogo
vora o štipendiranju bo komisija 
za štipendije prevzela tudi uskla-
jevalno, usmerjevalno, posred
niško in nadzorno vlogo. 

Na posvetu so se dogovorili, 
da bodo podpisniki vzpodbujali 
uresničevanje načel in ciljev 
družbenega dogovora predvsem 
v delovnih organizacijah in druž-
beno-političnih skupnostih. 
Družbeno-politične organizacije 
se bodo zavzemale, da bo dogo
vor podpisan najkasneje do za
četka februarja. 

T. J. 
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SVETEL 

S kamniško liro po Evropi S. 
Lf 

OJAKI V ŠVICI: PELI STE V NAŠA SRCA 
i i 
irNa poti proti Zucrichu smo se 
olavili v prijazni vasici Moehlin, 
J|r smo prenočili v hotelu Sonne. 
rrfiimivo, da je bilo v vasi, ki leži 
v d obronki Sonnenberga, pred pet-
iJtetimi leti še 200 kmečkih gospo-
kptev, danes pa se s kmetijstvom 
jiprja le še 90 kmečkih družin. Vsi 
iJali prebivalci si služijo kruh v tu-
iiimu in v tovarni Bata, ki zaposluje 
drog 1000 delavcev. V vasi imajo 
jjneralni vrelec, ki so ga temeljito 
5foristili. Slana voda pritegne v vas 
:*ko leto več kot 500 gostov. 
j |V sredo, 27. maja navsezgodaj, 
fo se poslovili od prijazne gospodi-
e v hotelu in se napotih proti 

•jerichu. V načrtu za ta dan smo 
!}eli poleg ogleda največjega švicar-
'ega mesta še ogled slapov na Renu 
3 zvečer koncert v Amriswilu ob 
*Jdenskem jezeru. 

mala tovarna odlitkov, sorodna na
šemu Titanu, katere izdelki so po
jem, za industrijo fitingov, oziroma 
vodoinstalacijskega materiala. 

Naši cilj so bili znani slapovi na 
Renu v bližnjem Neuhausnu, ki leži 
ob nemško-švicarski meji. Pogled na 
te slapove je res nekaj enkratnega. 

Ren je tukaj širok 150 m. Okrog 
700 kub. metrov vode se v sekundi 
prevali preko roba 21 m visokega 
slapa. Z visoke leve obale smo se po 
stopnicah spustili do samih slapov. 
Močno šumenje in voda, razpršena v 
milijon kapljic daleč nad slapom, 
obiskoValccm," ki jih je tu vedno pol
no, pričara veličastnost tega narav
nega pojava. Čoln izpod gradu 
Woerth, kjer je vstop k slapovom, 
popelje obiskovalec po Renu na sre
do slapov. Po nekaj metrih vožnje se 
čoln zgubi v megli padajoče vode. 

Amriswil ob Bodenskem jezeru: Lira poje našim rojakom 

Po slabi uri vožnje smo po dolini 
fce Limat prispeli v Zuerich. Od 
Stih milijonov Švicarjev jih skoraj 

milijona živi v tem mestu. A 
prav je to mesto največje v državi, 
hkrati tudi prestolnica. To čast 
a trikrat manjši Bern. Univerza in 
loke šole, med njimi je posebno 
iznana tehniška visoka šola, zavze

l o velik del mesta ob vznožju 
fferiške gore. 

Seveda smo imeli premalo časa, 
P bi si lahko dodobra ogledali tudi 
ftalc številne znamenitosti starega 
pesta. 

Mesto se je danes razvilo v po-
™«mbno evropsko finančno, trgo-
insko in industrijsko središče. 

Pritegnile so nas polne izložbe rta 
'otine različnih vrst značilnih švi-
arskih ur. Švicarji so verjetno ne-
rekosljivi mojstri. Pa tudi trgovci. 
amo primer. 

Ustavili smo se pred neko iz-
Jžbo. Nismo si niti dobro ogledali 
St;ga, že je prihitel trgovec iz pro-
aJalne in nas vabil, naj si ogledamo 
} njegovo zalogo v trgovini. Seveda 

računal, da smo turisti s polnimi 
?Pi frankov. Tako pa s kupčijo ni 
"o nič. 

Pot nas je nato vodila preko Win-
;rthura v Schaffhausnu, mesto s 
0-000 prebivalci. Tu je znana indu-
*ija ur, nas pa je še posebej zani-

Vrnemo se na grad. Številne spo
minke, seveda drago zasoljene, nam 
ponujajo na vsakem koraku. Tudi 
padajoča voda poganja turizem in 
prinaša franke. 

Ura je že 14, ko se dogovorimo za 
odhod. Pred nami je še 65 km poti 
do Amriswila. Na poti ob Renu 
navzgor se ustavimo še v Kamniku 
na Renu (Stein am Rhein). To je 
eno najstarejših in najbolj ohranje
nih manjših srednjeveških mest v 
Švici. Mesto, po velikosti enako in 
podobno našemu Kamniku, je izred
no slikovito. Kratek sprehod po 
srednjeveških mestnih ulicah, povra-
tek pred mestno hišo, ki je posli
kana z grbi 13 kantonov, in že smo 
spet v avtobusu. Zapeljemo se preko 
starega mesta na Renu in kmalu smo 
ob Bodenskem jezeru, ki je eno naj
večjih švicarskih jezer. Dolgo je pre
ko 80 km. Vendar je polovica nje
gove površine v Zahodni Nemčiji, 
saj teče švicarsko-nemška meja ne
kje po sredini jezera. 

Pozno popoldne prispemo v 
Amriswil, manjše mesto, ki leži 
7 km od jezera. Na dvorišču hotela 
so nas pričakali predstavniki jugo
slovanskega kluba, ki je bil organi
zator koncerta v tem mestu, in pred
stavniki občine. Po razmestitvi v 
dveh hotelih in kosilu smo si ogle
dali mesto. Značilno švicarsko me

stece na vsakem koraku da slutiti, 
da živi predvsem od turizma. Turi
stov, ki oblegajo Bodensko jezero, 
tudi tu ne manjka. Po mestu vidimo 
lepake, ki v slovenščini in nemščini 
vabijo na koncert LIRE: Jugoslo
vanski klub v Amriswilu vabi v 
sredo, 27. maja 1970 ob 20. uri, na 
koncert moškega pevskega zbora 
LIRA iz Kamnika v dvorani 
Kirchenhaus Amriswil, Romans-
hornstrasse. Na sporedu umetne in 
slovenske narodne pesmi. Vstopnice 
Fr. 4,40 do Fr. 6,60. Naj vas spom
nimo, da je en švicarski frank vreden 
2,85 N-din. 

V Amriswilu živi nad 8500 prebi
valcev, več kot 2000 je tujih de
lavcev, med njimi 180 Jugoslovanov, 
predvsem Slovencev oziroma Slo
venk, če smo še bolj natančni. Naše 
delavke delajo v tamkajšnji tekstilni 
in konfekcijski tovarni. V prostem 
času se srečujejo v klubu, kjer imajo 
pevski zbor in folklorno skupino. 
Slednja je nedavno nastopila na sre
čanju slovenskih ansamblov v Sin-
gclfingenu v Zahodni Nemčiji. 

Duša kluba, ki je pravzaprav po
družnica jugoslovanskega kluba v 
Zuerichu, je njegov predsednik Dari 
Košorok. 

Lira je svoj koncert v Amrisvvilu 
posvetila predvsem našim rojakom 
in je zato v programu prevladovala 
slovenska narodna pesem. V kon
certnem programu je bilo zapisano: 
Drage rojakinje in rojaki, srečni 
smo, da smo lahko na naši koncertni 
poti prišli r/ied vas v Amriswil in 
vam prinesli* pozdrave s pesmijo, 
predvsem z našo narodno pesmijo, 
ki vas vestno združuje. Kakor vam 
švicarske gore budijo spomine na 
dom, tako naj vam tudi naša pesem 
budi živ stik z domovino." 

Solznih oči so rojaki spremljali 
petje naših fantov, ki so v izredno 
akustičnem okolju res dali od sebe 
vse. Med poslušalci je bijo tudi mno
go domačinov, med njimi tudi žu
pan Amriswila. Koncerta se .je ude
ležil tudi Anton Rupnik, jugoslo
vanski konzul v Zuerichu. 

Peli ste v naša srca, je ginjena de
jala ena izmed poslušalk', ki smo jo v 

po koncertu vprašali za mnenje o" 
nastopu LIRE, več vam ne morem 
povedati. 

Po koncertu je župan Naegeli pri
redil sprejem za naše pevce in člane 
jugoslovanskega kluba. V pozdravni 
besedi je dejal: ,,Hvala vam, spošto
vani gostje, za lepo glasbeno darilo, 
ki ste nam ga prinesli iz Kamnika. 
Res ste umetniki. Za nas je še po
sebno velika čast, da ste poleg veli
kih mest v Nemčiji na vaši koncertni 
turneji uvrstili tudi naše malo 
mesto. Mislim, da so se vaši ljudje, 
ki jih tu zelo cenimo, že vživeli v naš 
način življenja." 

Kmalu se je spet oglasila naša pe
sem, ki sojo povzeli tudi naši rojaki. 
Težko je opisati to srečanje, ki je 
našim ljudem pomenilo košček do
movine in hkrati pokazalo željo 
domačinov, da naše ljudi ne bi izo
lirali, pač pa vključili v svoje okolje. 

Kmalu se je oglasil tudi pevski 
zbor domačinov, ki se mu je pri
družil tudi župan, ki stalno poje v 
tem zboru. 

Seveda tudi tu ni manjkalo kam
niških majolk za vse požrtvovalne 

organizatorje našega koncerta in za 
gostitelje iz Amriswila. Prijeten ve
čer je kar prekmalu minil. 

Zjutraj so nas rojaki in gostitelji 
iz Amrisvvila prisrčno pospremili na 
pot z željo, da bi se še kdaj vrnili 
med nje z našo slovensko pesmijo. 

Zadnji koncert na turneji je bil 
torej pri kraju. Sodeč po številnih 
priznanjih in razpoloženju poslušal
cev in po ocenah organizatorjev tur
neje je le-ta v celoti uspela. Zato 
vodstvo turneje ni moglo izbrati lep
šega zaključka in s tem izraziti tudi 
priznanje pevcem, kot je bil vzpon 
na Jungfraujoch. 

Pravijo, da kdor ni bil na tej gori, 
ni videl Švice. Obisk Jungfraujocha 
(3454 m) pomeni vsakemu turistu 
po Švici enkratno doživetje. 

Jungfraujoch je 3454 m visoka 
gora, na katero so Švicarji leta 1912 
speljali železnico z zobatimi kolesi. 
Leži v centralni Švici. Izhodišče za 
vzpon pa je mestece Interlaken ob 
Brinzerskem jezeru. 

Pot nas je peljala spet preko 
Zuericha in Luzcrna v 200 km od
daljeni Interlaken. V Luzernu smo 
se nekaj časa ustavili zaradi dogo
vora za prenočišče. Ura je bila I I . 
Zvedeli smo tudi, da zadnji vlak na, 
Jungfraujoch odpelje ob 13. uri. 
Naši ekonomi so ugotovili, da bo 
treba nabaviti kruh za hladno kosilo 
med potjo. Vendar je bilo v Luzernu 
vse zaprto, ker je bil cerkveni praz
nik. Mislili smo, da bo kje med 
potjo kakšna pekarna. Toda povsod 
je bilo zaprto. Izkazalo se je, da je 
bilo to veliko bolje za nas, sicer bi 
zamudili vzpon na vrh. Visoka gora 
se je v snegu in soncu belila nad 
nami. Če bi bila v megli, kar je zelo 
pogosto, bi vzpon nanjo odpadel. 

Švicarji v svoji točnosti ne pozna
jo šale, toda tokrat so naredili izje
mo. Vlak nas je počakal, ko so vi
deli, da 40 ljudi drvi na peron. Od
dahnili smo se, ko smo sedeli v 
vlaku. Na postaji Klejne Scheidcgg 
(2061 m), smo prestopih v nov vlak, 
v katerem so sedeži zaradi velike 
strmine postavljeni poševno. Spet 
smo se zagnali proti vrhu. Najprej 
skozi krajši tunel v skali do Eigcr-
jevega ledenika. Nato v sredini gore 
po 7 km dolgem tunelu ob oknu v 
steni znanega Eigcrja, ljubljenca 
alpinistov. Enkratni pogled! Spet 
nas je požrla gora. Po 7 minutah 
vožnje spet okno v skalah, pogled na 
Ledeno morje. Ze smo 3160 m. vi
soko. In končno še 11 minut po 
skalnem rovu, ko se nam predstavi 
vrh Jungfraujocha. V dobrih dveh 
urah smo na višini 3454 m. Našemu 

' začudenju ni konca, ko zagledamo 
čudovit hotel v živi skali, ko se 
povzpnemo v ledeno dvorano, vkle
sano v led, v kateri so umetniki obli
kovali mnoge skulpturc, ali pa, ko 
stopimo na platno, kjer na vrhu ska
le stoji visokogorska opazovalnica. 
Skratka, mesto v oblakih. Na pla
noti, nedaleč od hotela, vas sredi 
poletja polarni psi na smučeh ozi
roma sankah za 7 frankov na uro 
popeljejo po edinstvenem smučišču 
na svetu. 

Čeprav nam je že krepko krulilo 
po želodcih, se nismo in nismo 
mogli dovolj načuditi, da je vse to 
mogla napraviti človeška roka že 
pred pol stoletja. 

60-letnici Jožeta Bručana 

ME KAMNIKA JE PONESEL V SVET 
Kamnik se ne more pohvaliti z 
nožico zares dobrih športnikov, ki 
ponesli sloves domačega kraja v 

et. Med njimi pa je prav gotovo 
'S jubilant Jože Bručan, ki si je te 
' i nadel šesti križ. Skromen in tih 
> vedno pripravljen, da vam pove 
itero o atletiki, o športu, ki mu je 
•svetil dobršen del življenja. 
Naš Jože je bil več let državni 
Vak v teku na 10 km. Še večji 
Peh pa je dosegel s trikratno osvo
jijo naslova balkanskega prvaka v 
ku' na 5 in 10 km. Veliko truda je 
'-ba vložiti, da atlet, posebno pa 
'lgoprogaš, postane zares dober 
ortnik, ki lahko dosega vrhunske 
cuítate. No, tudi nas je zanimalo, 
ko je bilo nekdaj z atletiko, zato 
'o našemu jubilantu zastavili nekaj 
rašanj. 
Kdaj ste se odločili za atletiko? 
..Bilo je to leta 1931, ko so v 
'tiniku priredili štafetni tek. 
leti Vidmar in brata Kumra so me 
Osili, naj vskočim v štafetno cki-

ker jim je manjkala ena predaja. 
3j prvi tek ni bil najbolj uspešen, 
IdaT vsak začetek je težak. Nekaj 
inov za tem je bil v Ljubljani eno-
" i tek. S kolesom sem se odpravil 
1 in ickel bolj za zabavo. Bil sem 
"gi in tako se je začelo." 
Kako ste trenirali takrat? 
»Tiste dni smo zvečine trenirali 
I i , le pri ljubljanskem atletskem 
'bu Ilirija me je nadzoroval Drago 
iga. Največ sem vadil v Kamniku 
njegovi okolici. Le redka vaška in 
?dna pot tod okoli mi je bila ne
ma. Ker sem bil zaposlen na Du

plici, sem v službo in nazaj tekel. 
Takrat v mestu ni bilo tekaške steze, 
zato sem si za „rundo" izbral kar 
stezice v parku za današnjim sam

skim domom. Atleti smo trenirali 
bolj po lastni presoji, pogoji vadbe 
pa so se danes bistveno spremenili. 
Mladi atleti imajo sedaj več mož
nosti, vendar se ne moramo pohva

liti z množičnostjo v tem zares le
pem športu, ki mu ne pravimo za
man kraljica športov." 

In vaši uspehi? 
,,Veste o svojih uspehih vsak 

športnik ne govori prav rad, saj je 
skromnost ena izmed športnikovih 
vrlin, ki jo danes še premalo cenimo. 
Zmagati na tekmovanju pomeni se 
kaj drugega, kot biti zapisan v časo
pisju. V vsako zmago je vložen trud 
številnih treningov. Vesel sem bil, 
kadar sem stal na zmagovalnem 
odru, vendar je človek mnogo bolj 
ponosen in prešeren, ko zasliši v 
tujini igrati himno svoje domovine. 
Takrat ti zarosi oko in v srcu skle
neš, da se boš potrudil tudi prihod
njič." 

Gotovo se vam je v spomin vtisnil 
kak dogodek iz vaših športnih ča
sov? 

..Dogodkov je veliko, bili so ža
lostni in veseli. Ko smo leta 1940, 
takrat sem že pojenjaval s tekmova
njem, tekli v Ljubljani na izbirnem 
tekmovanju za jugoslovansko repre
zentanco, ki bi morala nastopiti na 
balkanskem prvenstvu v Carigradu, 
so me mlajši atleti Zagreba spraše
vali: ,,Ti Joža, povej nam, kako je 
kaj v Carigradu? Kaj je moč tam 
kupiti lepega in ceneje? " Bili so 
tako prepričani v svojo zmago, da so 
v mislih že kupovali po carigrajskih 
trgovinah. No, dogodki na ljubljan
skem tekališču so se obrnili njim v 
škodo in v Carigradu smo tekli štirje 
Slovenci. Takrat smo bili tudi mo-
štveni balkanski prvaki." 

Kaj pa kamniška atletika danes? 

,,Mislim, da bo imela letos kamni
ška mladina možnost, da zopet zač
ne z atletiko. Novi stadion v Meki
njah bo imel ob strani tudi tekaške 
steze in upam, da se bo kdo zapodil 
okoli. Še po vojni je bilo v Kamniku 
mnogo atletov in tudi atletska tek
movanja niso bila redka. Žal je klu-
baška politika nekaterih ljubljanskih 
atletskih kolektivov razbila našo 
atletsko sekcijo. Z nekoliko več ra
zumevanja prosvetnih delavcev, ki 
jim je šport in telovadba poklic, bi 
se dalo v Kamniku kaj hitro organi
zirati novo sekcijo. Ne smemo po
zabiti, da je "atletika zelo privlačen 
šport, tako za tekmovalce kot za 
gledalce. Predlagam, da bi morda že 
spomladi v Kamniku .organizirali 
občinsko tekmovanje v crossu ali 
kaj podobnega. Na njem bi svoje 
moči izmerili mladi šolarji z osnov
nih šol in gimnazije, pa tudi mladi 
delavci iz kamniških podjetij. Tako 
tekmovanje bi prav gotovo navdu
šilo večje število mladine za atle
tiko." 

Al i bi pomagali pri ustanovitvi 
atletske sekcije v Kamniku? 

„Vestc kot navdušen atlet se nê  
rad odtegnem atletiki. Zato bom po 
svojih močeh tudi pomagal, če bo 
pomoč potrebna. Vendar danes 
nisem več tako mlad." 

Našemu dolgoprogašu in večkrat
nemu rekorderju ter prvaku Jožetu 
Bručanu, ki je te dni dopolnil šest
deset let, želimo veliko zdravja in 
skorajšnje srečanje z mladimi na 
atletskih stezah. 

T. J. 

DVE PLASTIKI IZ 
KAMNIŠKEGA MUZEJA 
NA RAZSTAVI V PARIZU 

Zvezna komisija za kulturne stike 
z inozemstvom organizira razstavo 
..Umetnost v Jugoslaviji skozi sto
letja", ki bo meseca februarja pri
hodnjega leta v Parizu. Predsednik 
organizacijskega odbora je naš rojak 
akademik prof. dr. France Štele. Cilj 
te likovne manifestacije je prikaz 
razvoja umetnosti na teritoriju Jugo
slavije od neolita do današnjih dni. 
Razstavljenih bo 600 originalov, last 
muzejev, galerij, cerkva in privat
nikov. Med njimi bosta tudi dve pla
stiki iz zbirke kamniškega muzeja. 
Kipa predstavljata čuvarja božjega 
groba. Čas nastanka: sreda 16 sto
letja; avtor neznan. Plastiki stil bili 
odkupljeni leta 1964 iz Sadnikarjeve 
zbirke, tja pa sta prišli iz mekinj-
skega samostana. 

Razstavo bodo spremljali tudi tu
ristično propagandni filmi o kultur
nih zakladih naše domovine. Med* 
njimi bodo z dia-color posnetki 
predstavljeni tudi: freska pohoda 
treh kraljev s Sv. Primoža nad Kam
nikom (1504), zunanjščina kapele 
na Malem gradu in portal romanske 
kapele na Malem gradu (konec 11. 
stoletja). 

-Razstava bo odprta predvidoma 4 
mesece v Grand Palais v Parizu. 

MIRINA ZUPANČIČ 

Občani sprašujejo: 

KAJ BO S TOPLICAMI V POTOKU? 

Če se ustaviš pri starejših ljudeh v Potoku v Tuhinjski dolini, ti povedo 
marsikaj zanimivega o toplem vrelcu, ki je blizu novo asfaltirane ceste skozi 
Tuhinj. Kramljanje z njimi je zelo zanimivo in prijetno. 

Alojz Šuštar je pripovedoval o kovaču Hacetu, ki je močno bolehal na 
želodcu pa se je zdravil z vodo iz toplega vrelca. ,,Z dneva v dan", pravi, „jt 
bil boljši, dokler ni ozdravel". 

„No, in mene," pravi Šuštar, „so bolele noge, že otekale so mi. Naredil 
sem kuro s to vodo, celo domov sem jo prinašal in si z njo zdravil noge. Prej 
sem imel že take, da sem komaj hodil, s to vodo pa sem jih ozdravil, da spet 
hodim. Z menoj vred naši ljudje menijo, da je topla voda v Potoku po 
zdravilnosti takoj za tisto iz Podčetrtka. 

Domačini jo poznajo in uporabljajo. Pravijo, da vsebuje žveplo in druge 
zdravilne sestavine. Prav bi bilo te ljudi dobiti skupaj, da bi zvedeli o kako
vosti in resničnosti glede zdravilnosti. Najbrže se starejši ljudje, ki jo upo
rabljajo, ne izmišljujejo, dajim pomaga. 

Spet nekdo drugi pripoveduje, da mu je ta voda pomagala pri ozdravljenju 
želodca, itd., itd. 

Da je voda res topla, trdijo gospodinje, ki pozimi perejo pri tem izviru. 
Pravijo, da pozimi sneg ob izviru sploh ne obleži in se nad njim dvigajo tople 
pare. 

Jože Berlec iz Vasena, ki je lastnik dela zemljišča, kjer je topli vrelec, je 
bil zraven, ko so tu pred nekako 16. leti napravljali skoraj 30m-globOko 
vrtino. Iz cevi je tedaj iz globine pritekla vroča voda in visoko brizgnila. 
Pravi, da se ljudje izredno zanimajo, kako bo z nadaljnjimi raziskavami, saj 
jih navaja tudi načrt gospodarskega razvoja naše občine. Sedaj je o raziska
vah vse utihnilo, nekaj pa smo o tem le brali v časopisu. 

Če je res kaj na tem, da ima vrelec zdravilno vrednost in med 28-30-32 
stopinj C toplote, bodo morale raziskave res dokončno ugotoviti njegovo 
pomembnost. 

In, če bodo raziskave potrdile resničnost izjav tuhinjskih ljudi,»bi tik ob 
modernizirani cesti skozi Tuhinj, komaj 30 km od Ljubljane (ljubljančani se 
za to zanimajo), lahko nastal ob ruševnatem, gozdnem okolju na dovoljni 
površini lep in primeren rekreacijski in zdravstveni objekt. Zraven tega bi 
bilo poskrbljeno za zdravo pitno vodo, saj vodovod poteka mimo tega zem
ljišča. < 

Na vprašanje Tuhinjcev, kako bo s toplicami v Potoku, naj bi kdo, ki o 
tem na občini kaj več ve, dal pojasnilo v Kamniškem občanu. 

-or 

LITERARNI VEČER MLADIH 
V Kamniku že dalj časa dela 

klub mladih literatov. V njem se 
shajajo abiturienti in dijaki kam
niške gimnazije na rednih sestan
kih, kjer obravnavajo literarne 
zadeve in čitajo svoje sestavke v 
vezani in nevezani besedi. 

Prvič so se predstavili občin
stvu na nedavnem literarnem ve
čeru v dvorani nad kavarno. Na 
okusno urejenem odru ob ne
vsiljivi razsvetljavi sveč so znali 
ustvariti prijetno vzdušje in te

sen stik z občinstvom, ki je v 
lepem številu zasedlo dvorano. 
Svoje sestavke so brali Iluška 
Vogrinec, Marja Rode, Anči Ja-
nežič, Zdenka Povše in Ivanka 
Koželj. Obiskovalcem so izročili 
tudi spominski zapis iz svojega 
prvega literarnega nastopa s po 
enim od prečitanih del. Občin
stvo je z živahnim odobravanjem 
nagradilo prizadevanja mladih 
literatov z željo, da bi se njihove 
vrste še pomnožile. 



Kamniška^ kronika 
NOVEMBER 1970 
POROKE: 
Bursič Dragutin iz Mekinj, star 25 let, in Sunkar Štefka iz Mekinj, 

stara 20 let; 
Drolec Venčeslav iz Kostanja, star 32 let, in Pestotnik Cecilija iz 

Kostanja, stara 28 let; 
Kerep Mato iz Šmarce, star 22 let, in Pavrič Miroslava iz Šmarce, 

stara 26 let; 
Koželj Jože iz Šmarce, star 26 let, in Jeglič Ana z Duplice, stara 

23 let; 
Kralj Ivan iz Kamnika, star 23 let, in Jeglič Katarina iz Ljubljane, 

stara 18 let; 
Kvas Feliks iz Kamnika, star 32 let, in Čuk Marija iz Kamnika, 

stara 31 let; 
Martinjak Valentin z Ambroža pod Krvavcem, star 22 let, in 

Cevka Marija iz Klemenčevega, stara 20 let; 
Osolin Andrej z Duplice, star 24 let, in Cevcc Veronika iz Šmarce, 

stara 19 let; 
Prašnikar Franc iz Goričice pri Moravčah, star 26 let, in Zamik 

Marija iz Most, stara 19 let; 
Pogačar Franc z Okroga, star 35 let, in Hribar Marija iz Praproč, 

stara 26 let; 
Prosen Jože z Duplice, star 22 let, in Terbovšek Justina z Duplice, 

stara 23 let; 
Spruk Franc z Gozda, star 23 let, in Golob Milena z Gozda, stara 

22 let. 

SMRTI: 
Grčar Franc iz Sp. Palovč, star 18 mesecev; 
Grkman Jera iz Komende, stara 83 let; 
Hribar Jakob iz Zg. Tuhinja, star 58 let; 
Koželj Antonya iz Šmarce, stara 43 let; 
Močnik Alojz s Sel pri Kamniku, star 82 let; 
Podbcvšek Anton iz Zg. Tuhinja, star 86 let; 
Potokar Kari iz Kamnika, star 78 let; 
Rak Janez z Vrhpolja, star 63 let; 
Šlcbir Marija iz Stolnika, stara 68 let; 
Šlebir Marijana iz Stahovice, stara 90 let; 
Zore Marjeta iz Buča, stara 84 let. 

DECEMBER 1970 
ROJSTVA: 

Žagar Branko iz Velike Lasne 

POROKE: 
Draskovic Anton iz Ptuja, star 27 let, in Drolec Ivana iz Loke, 

stara 20 let; 
Koritnik Stanko iz Dcpale vasi, star 37 let, in Dolence Ivanka iz 

Šmarce, stara 31 let; 
Šišak Zlatko iz Dubravice, star 21 let in Korošec Helena iz Kam

nika, stara 21 let. 
SMRTI: 
Babnik Franc iz Mekinj, osebni upokojenec, star 72 let; 
Krašovec Miha iz Kamnika, uslužbenec, star 47 let; 
Košir Marija iz Brezij, posestnica, stara 78 let; 
Lesjak Marija iz Velikega Rakitovca, gospodinja, stara 67 let; 
Prešeren Jožef iz Motnik \ upokojenec, star 81 let; 
Škofic Janez iz Vrhpolja, kmet, star 68 let; 
Urankar Leopold iz Šmartna, upokojenec, star 74 let; 
Urbane Jože iz Zagorice, osebni upokojenec, star 66 let. 

ZA ŠTIRI MESECE NA TUJA SMUČIŠČA 
Znani kamniški smučar in nekdanji nogometaš Kamnika Marjan 

Štele že vrsto let vzgaja mladi smučarski naraščaj v Kamniku. V 
začetku decembra pa je za štiri mesece odšel na smučišča v Benweek 
v državi Michigan, kjer bo poučeval smučanje v šolah in hotelih, 
skupaj s kolegi pa bodo pripravljali reklamne nastope v smučanju. 
Pred odhodom smo ga poprosili, da nam je povedal nekaj besed o 
namenu potovanja in o začetkih ter uspehih v smučanju. 

- Kdaj si začel smučati? 
Smučam že petnajst let. Začel sem s skakanjem, nato sem se 

obenem ukvarjal tudi s teki, pred približno enajstimi leti pa sem se 
intenzivno začel posvečati alpskemu smučanju. 

- In tvoji uspehi v smučanju? 
Moj osebni rekord v skokih je 52 metrov, na državnem prvenstvu v 

Delnicah sem bil enajsti, na republiškem trinajsti; v alpskih discipli
nah senj bil na republiškem prvenstvu v slalomu devetnajsti, v občin
skem merilu sem bil nekaj let prvi v slalomu, pred tremi leti pa prvi v 
kombinaciji. 

- Že vrsto let skupaj z drugimi smučarji vzgajaš naraščaj kamni
ških smučarjev. Kakšne kvalifikacije si si moral pridobiti? 

Najprej sem moral opraviti tečaj za vodnika smučanja. Nato sem 
moral opraviti dve leti praktičnega dela in voditi smučarske vrste, 
šele nato sem se lahko prijavil za pridobitev naziva smučarskega 
vaditelja. Spet sta bili potrebni dve leti prakse, pred štirimi leti pa 
sem si nato pridobil naziv učitelja smučanja. 

- Kako ti je uspelo dobiti vizo za odhod čez lužo? 
Lani sem z odličnim uspehom opravil v AvstrijLnjihovo šolo smu

čanja, poleg te in naše šole pa sem dobil tudi japonsko šolo. Na pot 
odhajamo v okviru Smučarske zveze Slovenije, ki nam je pripravila 
celotno turnejo. Iz Slovenije nas gre samo šest. 

- Kakšen je vaš osnovni namen potovanja? 
Najprej se bomo udeležili štirinajstdnevnega tečaja ameriške šole 

smučanja, nato pa se bo naše delo šele začelo. Naše delo pri vzgoji 
smučarjev prav gotovo ne bo lahko, saj bomo morah v kratkem času 
naučiti smučanja kar največ nesmučarjev. 

- V čem si imel največje težave pred odhodom? 
Angleščina mi je bila skoraj največji problem. Prebaviti sem moral 

nekaj intenzivnih tečajev, predvsem pa sem se moral izpopolniti v 
strokovni angleščini. 

- Kaj si pred odhodom najbolj želiš? 
Predvsem srečne vrnitve in uspešnega dela pri vzgoji smučarjev, 

željan pa sem tudi novega znanja, kar mi bo služilo pri vzgoji novega 
kamniškega naraščaja. 

Tudi mi smo mu zaželeli srečno pot in kar najuspešnejše delo tam 
daleč čez lužo. 

-is 

Ob vstopu v novo leto želi s reče vsem delovnim ljudem 

PODJETJE »KAMNIK« Kamnik 
Naročn ikom in kupcem nudimo: 

— amonitratna p r a ška r ska razstreliva, vžigalno v r 

vico, rudarski in lovski smodnik, razna druga 

vžigalna sredstva, izdelke za ognjemete, piro

tehnično galanterijo in lovske patrone. 

TITAN 
Tovarna kovinskih izdelkov in livarna 

p r o i z v a j a : 
— fitinge črne in pocinkane 
— kl jučavnice navadne i n c i l indr ične 
— obešanke navadne in c i l indr ične 
— gospodinjske s t ro jčke 
— uli tke iz sive in temperne lit ine 

Cenjenim pot rošn ikom žel imo srečno 1971. leto. 

Srečno in uspeha polno novo leto 1971 želi vsem 

cenjenim potrošnikom in vsem delovnim ljudem 

Industrija pohištva »STOL« KAMNIK 

S R E Č N O - N O V O L E T O 
1971 Z E L I 

gradbeno montažno 
podjetje 

ALPREM 
Kamnik 

Priporoča se za izdelavo 
in m o n t a ž o gradbenih 
konstrukcij, oken, vrat, 
predelnih sten iz a lumi
nija za gostinske in tr
govske lokale, ambulan
te, bolnišnice in zdrav
stvene domove. 
Pr iporoča tudi razno no
tranjo opremo iz alumi
nija i n železa. 

TOVARNA 
USNJA 
KAMNIK 

želi ob novem letu 

1971 mnogo delovnih 

uspehov kupcem, po

slovnim partnerjem 

in vsem delovnim 

ljudem. 

M EN I NA 
K A M N I K 

ž e l i 

ob novem letu 1971 

mnogo uspeha vsem 

poslovnim partner

jem in vsem delov« 

nim ljudem. 

LJUBLJANSKA 
BANKA 

• PODRUŽNICA, 
KAMNIK 

želi srečno novo let« 

1971 vsem vlagatef 

Ijem hranilnih vlogi 

potnošnikom in 

vsem občanom. 

Industrijski kombinat 
SVIT KAMNIK 
želi srečno 1971. leto 

Priporoča svoje izdelke za š i roko pot rošnjo : 

purol — verol — neostik — mebloton — lesk — motogril kot tudi tehnično keramiko |j 
— elektroizolacijski material — modne gumbe 

Srečno novo leto 1971 
želi 

k o l e k t i v 
obrtnega podjetja 

USLUGA 
Kamnik 

Lončarska obrtna 
zadruga Komenda 

želi mnogo 'sreče v 

novem letu 1971 vsem 

delovnim ljudem 

Srečno in uspešno no
vo leto 1971 želi vsem 
občanom 

k o l e k t i v 

VESNA 
P E K A R N A IN 
SLAŠČIČARNA 

SREČNO NOVO' LET* 
1971 ŽELI K O L E K T I ^ 

ii 

obrtnega podjetja 
• : , 

SLOGA v 
Moste pri KomenP 

MESO KAMNIK 
želi svojim cenjenim odjemalcem srečno in 
uspešno novo leto 1971. 

Vsem gostom in občanom želi srečno novo leto 197H 

gostinsko podjetje PLAN INKA iz Kamnika1 

Cenjenim gostom se priporočamo. 

Srečno novo leto 1971 želi vsem občanom in cenjenim 
po t rošn ikom 

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE 
Na zalogi imamo vso leposlovno in strokovno literaturo ter 
š o l s k e knjige. Sprejemamo n a r o Č i l o za k n j i ž n e zbirke v s u b -
skripciji za leto 1971. — Po n a j u g o d n e j š i h cenah vas p o s t r e ž e m o 
s p i s a r n i š k i m i in š o l s k i m i p o t r e b š č i n a m i . — Se p r i p o r o č a m o ! 

SPLOŠNO G R A D B E N O P O D J E T J E 

GRADITELJ Kamnik 
želi s rečno novo leto 1971 in se pr iporoča za naročila'« 
vseh gradbenih del. y 

b 
( 

ISKRENE ČESTITKE VSEM OBČANOM K A M N I K A V L E T U 1971 

ZELI K O L E K T I V T O V A R N E 

SVILANIT Kamnik 

Priporoča svoje izdelke: 
— frotir in vafel brisač« najrazlič

nejših vzorcev, velikosti in pestrih 
barv ter kopalne plašče 

— najmodernejše kravate 

Obrtno montažno podjetje ZARJA Kamnik 
želi s rečno 1971. leto vsem delovnim ljudem in pripo
roča usluge v svojih obratih. Opravljamo: elektroinsta-
la.cij.ska dela, vodovodno instalacijska, kovinsko-kon-
strukcijska, kleparska, pleskarska, slikarska in steklar
ska dela. 

KOMUNALNO PODJETJE KAMNIK 

želi vsem odjemalcem vode in uporabnikom 

ostalih storitev srečno in uspešno novo leto 197« 

OBVESTILO 
Obveščamo občane, da bo od 1. 2. 1971 dalje sprejem
na in informacijska služba Ljubljanskega urbanistič
nega zavoda v poslovnih prostorih Stanovanjskega pod
jetja Kamnik, Kajuhova pot, v zgradbi Zdravstvenega 
doma Kamnik. 

Stranke bod lahko dobile vse potrebne informacije ter 
naročale in dvigale lokacijsko dokumentacijo pri Sta
novanjskem podjetju Kamnik v uradnih dnevih, ob 
ponedeljkih od 8. do 12. we, ob sredah od 8. do 12. 
ure in od 14. do 16. ure ter ob petkih od 8. do 12. ure. 

'rt,-.':"-.: :,>„.. 
Stanovanjsko podjetje Kamnik 

ŽIVILSKA INDUSTRIJA KAMNIK 

pr iporoča svoje izdelke in želi vsem občanom in po

slovnim prijateljem srečno in uspešno novo leto 1971 

GOZDNO GOSPODARSTVO LJUBLJAN/ 
KOLEKTIV OBRATA KAMNIK 

želi vsem delovnim ljudem srečno in uspešn I 

leto 1971 

Trgovsko podjetje »KOČNA« Kamnik 
ZELI SREČNO NOVO L E T O 1971 VSEM POTROŠNIKOM IN SE PRIPOROČA ZA OBISK SVOJIH POSLOVALNICI 

http://la.cij.ska
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1 Kamnik v letu 1970 
i 

OBISKALI SMO ZAVOD ZA INVALIDNO 
MLADINO V KAMNIKU 

! Leto je naokrog. Veliko novega nam je prineslo. Tudi v naši občini 
ini manjkalo dogodkov. Dogodkov, ki smo si jih veselili, pa tudi do-
'godkov, za katere bi bilo bolje, da jih ne bi bilo. Poglejmo nekatera. 

— JANUAR: 
- V tovarni usnja so praznovali 20-letnico delavskega samo

upravljanja, ker so med prvimi v Sloveniji prevzeli upravljanje 
podjetja v svoje roke. 

FEBRUAR: 
- Občinska skupščina je sprejela resolucijo o gospodarskem in 

družbenem razvoju občine Kamnik v letu 1970. 
- Občani so na zborih volivcev obravnavali uresničevanje progra

mov krajevnih skupnosti in spremembe v občinskem statutu. 

71 MAREC: 
- Na področju Tuhinjske doline je bila velika vojaška vaja, v ka

s ten so sodelovale poleg enot JLA tudi teritorialne enote, enota civil
ne zaščite, ljudska milica in številni občani. 

• r - Kamnik je obiskala članica sveta federacije Vida Tomšič in se 
pogovarjala z družbenimi delavkami in z mladino o družbenem polo-

ivzaju žensk. 
! - Ljubljanska Metalka je v Kamniku odprla novo poslovalnico z 
veliko izbiro tehničnega blaga in gospodinjskih strojev. 

A P R I L : 

J - Ob 25-letnici osvoboditve in prazniku Osvobodilne fronte je 
občinska konferenca SZDL podelila srebrna priznanja OF šestim 
dolgoletnim družbenopolitičnim delavcem. 

- Občinska skupščina je sprejela program razvoja telesne kulture 
v občini do leta 1975. 

MAJ: 
A - V Kamniku se je sestal odbor za karavano delavske solidarnosti, 

v katerem so bile delegacije sindikatov iz osmih jugoslovanskih mest, 
ki že nekaj let medsebojno sodelujejo. 

- Moški zbor prvega slovenskega društva L I R A je z izbranim pro
gramom umetnih in narodnih pesmi z velikim uspehom gostoval v 

etŽahodni Nemčiji in v Švici. 
- Ob Dnevu zmage so na Duplici gostovali slovenski pevci iz 

i ' eHodiš in Škofič na Koroškem. 

°9rUNIJ: 
- Največja letošnja športna prireditev v Kamniku, mednarodne 

noto-dirke za nagrado Kamnika 1970, so šle v zgodovino tovrstnih 
prireditev skupaj z žalostnim dogodkom - s smrtno nesrečo nem-
Skega dirkača Osvvalda Dittricha. 

- V Špitaliču so slovesno praznovali 100-letnico začetka šolskega 
?ouka v tem kraju. 

~ " " U L I J : 

- Občinska skupščina je na slavnostni seji podelila zlate plakete 
Lamnika vsem partizanskim enotam, ki imajo v naši občini domicil 

j ^ e r srebrne in bronaste plakete nekaterim dolgoletnim aktivnim druž
benopolitičnim in javnim delavcem. 

- Občinska skupščina je sprejela nov občinski statut. 
- Našo občino je obiskal ing. Andrej Marine, sekretar sekretariata 

X ZKS in se poleg obiskov v delovnih kolektivih pogovarjal tudi s 
meti v Komendi o problemih kmetijstva. 

- Ob občinskem prazniku so v Komendi izročili svojemu namenu 
»vo sodobno šolsko zgradbo. 

2Ti - V Kamniški Bistrici in v Črni so s številnimi prireditvami praz-
tovali svoja krajevna praznika. 

T I - V Kamniku je gostoval mladinski pevski zbor Ulftski slavčki iz 
'rijateljskega Gendringena na Nizozemskem. 

- V Kamniški Bistrici so se srečali izseljenci iz kamniške in dom-
alske občine 

- Ob občinskem prazniku so v Volčjem potoku izročili namenu 
sfaltirano cesto Duplica-Volčji potok. 

- Preko 600 občanov v krajevni skupnosti Podgorja je dobilo 
enPdo iz novega vodovoda. 

- V Kamniku so odprli nove klavniške in predelovalne obrate 
odjetja Meso. 
l V G U S T : 

- V noči od 8. do 9. avgusta je Kamnik in okolico zajelo hudo 
eurje, ki je povzročilo precej škode na strehah, strela pa je zanetila 

)71ožar v tapetniški delavnici podjetja Usluga v Kamniku. 

|< a EPTEMBER: 
- V Kamniku se je sestalo častno predsedstvo odbora za posta-

Itev spomenika generalu Rudolfu Maistru. Predsedoval mu je Franc 
eskovšck-Luka. 
! - Na Duplici je bilo republiško tekmovanje gasilskih enot lesne 
idustrije. 

—IKTOBER: 
- Desettisočglava množica iz vse Slovenije in prek 600 nekdanjih 

arcev-prostovoljcev za severno mejo se je 24. oktobra v Kamniku 
ieležik) odkritja spomenika velikemu borcu za našo Koroško ih 
tajersko generalu in pesniku Rudolfu Maistru. 

- Petinsedcmdesetčlanski moški pevski zbor iz Ulfta v občini 
ilatendringen na Nizozemskem je gostoval v Kamniku in v Domžalah. 

- V Kamniku sta se sestali delegaciji občin Gendringena in Kam-
ika ter se dogovorili o nadaljnjem prijateljskem sodelovanju med 
bčani obeh občin. 

_ O V E M B E R : 
- Občinski odbor Zveze združenj borcev NOV je ob 25-letnici 

svoboditve podelil priznanja 72. posameznikom, organizacijam in 
ruštvom za posebne zasluge na področju razvijanja tradicij narodno-
ivobodUne borbe. 
ECEMBER: 
- Občina Kamnik je bila ob Dnevu JLA odlikovana z veliko 

ebrno plaketo JLA za uspešne obrambne priprave in prizadevanja 
i področju vseljudske obrambe. 
- Delovni kolektiv tovarne usnja je dosegel pomemben delovni 

ipeh. Z doseženim izvozom svojih izdelkov v vrednosti 2 milijona 
carjev je postal največji izvoznik v občini. 
- Delovna kolektiva v podjetju Titan in v podjetju Kamnik sta 

ovesno praznovala 20-letnico delavskega samoupravljanja. 
- Kulturno-prosvetni delavci v Motniku so proslavili 60-letnico 

, sstoja Prosvetnega društva. 
- V Šmarci so odprli novo trgovino trg. podjetja Kočna. 
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—TOVARNA USNJA KAMNIK 
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razpisuje za Šolsko leto 1971/1972 
naslednje štipendije: 

1. eno štipendijo na ekonomski fakulteti 
2. dve štipendiji na fakulteti za kemijo 

in naravoslovje — tehnološka smer 
3. štiri štipendije na ekonomski srednji 

šoli. 
dednost imajo kandidati višj ih letnikov. 
Prijave pošljite Tovarni usnja Kamnik — orgnizacij-

Wko kadrovskemu sektorju. 

V skladu z našim letnim delovnim 
planom in zaradi strokovnega izpo
polnjevanja smo učitelji-defektologi 
iz posebne osnovne šole na Homcu v 
mesecu decembru 1970 obiskali za
vod za usposabljanje invalidne mla
dine v Kamniku. Bili smo zelo lepo 
sprejeti. Direktor zavoda tov. Sreč
ko Rot nas je najprej seznanil z raz
vojem tega zavoda, ki se je v nekaj 
letih razvil iz primitivnih razmer in 
pogojev v velik republiški zavod za 
usposabljanje invalidne mladine. Ta 
zavod zajema danes invalidno mla
dino ne samo iz Slovenije, temveč 
tudi iz ostalih republik naše države. 
Medtem ko so sprva v zavodu pre
vladovali predvsem paralitiki, danes 
teh skoraj ni in imajo sedaj večino 
spastiki (podvrženi krčem). 

Zavod je razdeljen v več velikih 
organizacijskih delovnih enot, od 
katerih so največje: dom, osnovna 
šola in poklicna šola. Na zavodu je 
zaposlenih trenutno 110 ljudi, ki so 
zaposleni v raznih strokovnih služ
bah od osnovne šole, zdravstvene 
ambulante, poklicne šole, kot vzgo
jitelji in tehnično osebje. Število in
validnih otrok pa stalno narašča in 
računajo, da bo to število do leta 

1975 naraslo na 190. Tako bo na
raslo tudi število uslužbencev na 
130. Zavod je zelo lepo urejen, poln 
je rož in zelenja kar daje obisko
valcu občutek domačnosti in pri
srčnosti. Presenečeni smo bili nad 
izredno higieno in redom v vseh pro
storih, nad resnostjo učencev tako v 
osnovni kot v poklicni šoli. Prisrč
nost in tovarištvo, ki jo izkazujejo 
uslužbenci otrokom zavoda, ustvarja 
v njih pravo družinsko okolje in do
mačnost. Tudi izdelki teh otrok, 
zlasti v poklicni šoli, so nad vse na
tančni in zanimivi. Po krajši delovni 
konferenci, ki je sledila ogledu za
voda, je tov. Škerjančeva, vodja te 
ekskurzije, izročila direktorju za
voda tov. Rotu skromno spominsko 
darilo POŠ Homec in se zahvalila za 
tovariški sprejem in gospoljubje. 

Mnenja smo, da take poučne 
ekskurzije niso izguba časa, kakor 
nekateri trdijo, temveč pomemben 
in koristen prispevek pri strokov
nem izpopolnjevanju učiteljev de-
fektologov, obenem pa dajejo nove 
možnosti za uspešnejšo koordinacijo 
dela in izmenjavo mnenj med po
dobnimi zavodi in ustanovami. 
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Slepi so praznovali 
NE BERAČENJE, TEMVEČ PRISPEVEK 

DRUŽBI 
Več kot vse drugo je vredna zavest, da smo slepi danes enako

vredni člani naše družbe, da s svojim delom prispevamo k nje
nemu razvoju, je dejal na srečanju slepih iz kamniške in dom
žalske občine v Kamniku ing. Dvoržak Vendclin, predsednik ljub
ljanske osnovne organizacije, ki združuje slepe občane iz 17 
občin Ljubljane in okolice. 

Počastitev dneva republike in zadnje srečanje pred novim le
tom je bilo skromno, a vendar iskreno in prisrčno. Srečanja sta se 
udeležila tudi poslanca F. Svetelj in V. Dobnikar, ki sta se z 
udeleženci pogovarjala o aktualnih, družbenih in gospodarskih 
vprašanjih. 

Člani zveze slepih se najmanj vsaka dva meseca sestanejo in se 
pogovorijo o svojem delu in življenju. Večina jih je zaposlenih v 
delovnih organizacijah, predvsem kot telefonisti. Samo v zadnjem 
času se je prek ljubljanske organizacije zaposlilo 52 slepih. Treba 
je povedati, da delovni kolektivi z vedno večjim razumevanjem 
pomagajo tem ljudem pri vključevanju v vrste proizvajalcev. 

To niso fraze, temveč besede, ki so na srečanju privrele iz 
sreče: dan republike nam veliko pomeni, saj nam je pomagal, da 
smo poštah ljudje in enakovredni občani. Nismo več usmiljenja 
vredni berači na romarskih poteh. 

Prijeten večer v veselem razpoloženju je hitro minil. Vsi so se 
razšli z najboljšimi željami za zdravje in uspešno delo v novem 
letu. 
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SKUPŠČINA O SAMSKEM DOMU 
GRADITELJA 

Glede na velike potrebe po stano
vanjih za samske delavce pri gradbe
nem podjetju Graditelj se je kolektiv 
odločil adaptirati oz. razširiti zgrad
bo v Maistrovi ulici. Čeprav je bilo 
pred leti izdano gradbeno dovoljenje 
za to gradnjo, je vendar sedaj, ko je 
sprejet urbanistični in zazidalni na
črt mesta Kamnika, položaj precej 
drugačen. Na tem kompleksu je se
daj predvidena turistično prometna 
zazidava. Tu bo bodoča avtobusna 
postaja, preko ceste ob desnem bre
gu Bistrice pa hotelski kompleks. 

Zato je občinska skupščina ime
novala komisijo, ki naj problem pro
uči. Ta komisija je na zadnji seji po
ročala skupščini in predlagala spre
membo namembnosti objekta v 
trgovsko poslovne namene. Skupšči
na je sklenila, da bo do 20. de
cembra preskrbela kupca za napol 
dograjeni objekt, ki je vreden okoli 
120 milijonov S-din. Če ne bo kup
ca za I. in H. nadstropje, naj jih Gra
ditelj dogradi za stanovanja. 

Če pa bo ves objekt odkupljen, je 
treba Graditelju zagotoviti novo lo

kacijo za gradnjo samskega doma, 
saj so stanovanja za delavce nujno 
potrebna. 

Reševanje tega vprašanja pa je po
vsem po nepotrebnem dobilo še do
ločen politični prizvok, zlasti zaradi 
tega, ker gre v tem primeru pred
vsem za delavce iz drugih republik, 
češ da se jih želi izriniti iz mesta. 
Zadeva je prišla celo do republiškega 
sindikalnega sveta, politično stališče 
je zavzel občinski sindikalni svet itd. 

Osnovni namen predlagane spre
membe, za katero so glasovali vsi 
odborniki, je reševanje prometnega 
problema v mestu, saj avtobusna po
staja na Titovem trgu ne more biti 
rešitev kamniškega prometnega 
vozlišča. Hkrati pa je treba poslovno 
poživeti središče mesta, kjer pri
manjkuje prostorov za poslovne 
lokale. 

Kot smo izvedeli ob zaključku re
dakcije, bo prostore v tej zgradbi 
verjetno kupilo trgovsko podjetje 
Mercator za samopostrežno trgo
vino, v nadstropju pa naj bi uredili 
trgovino s pohištvom. _ c 

POVEDANO NA GLAS 
Potem, ko nekaj časa čakaš v Kamniški Bistrici za avtobus, pa ga ni 
in ni, povprašaš natakarico, kdaj bo pripeljal. Odgovor je zelo kratek: 
„Včasih pride, včasih pa (tudi) ne!" . . . Turizem! 

Al i je res ali ne, toda najbrž bo kar držalo, da se mora prevozniško 
podjetje ukvarjati tudi s prodajo dobrega ljutomerskega vina, pred
vsem ob Novem letu. Vsaka podobnost s Turist-birojem ni izklju
čena. Zaslužek! 

KAKO BI BILO? 
- če bi za drogove svetilk, ki so jih postavili po sredini parkirnega 

prostora pri zdravstvenem domu, pristojni načrtovalci le enkrat dali 
nalog, da jih postavijo ob rob? Ze nekaj avtomobilov se je ob njih 
poškodovalo in bi za ta denar, kar je bilo škode, drogove že prestavili. 
Zanimivo je tudi, da v svetilki zadnjega droga, odkar je bila raz
svetljava napravljena, žarnica do danes še ni zasvetila. Koristi torej ne, 
je pa prav tako v veliko napotje sredi parkirnega prostora. 

- Če bi krajevna skupnost Kamnik poskrbela za večjo zaščito 
poti, ki pelje mimo starega poslopja „Svita" čez majavi leseni most v 
Mekinje? Do bistriške struge je ulica iz smeri od postaje milice asfal
tirana, tik na robu Bistrice pa ponoči slabo osvetljeno znamenje opo
zarja, da ni treba iti ali se zapeljati s kolesom v rečno strugo. Na 
majavem mostu samem sicer ni mogoče dobiti morske bolezni, saj 
pod njim ni morja, pač pa le cd časa do časa spenjena Bistrica. 

- Če bi vodovodni odbor na Selih raziskal, kateri „dobrosrčnež" 
je iz takega ali drugačnega nasprotovanja posekal vodovodne cevi in 
kdo je tisti v Rožičnem, ki ni imel drugega primernega prostora za 
skladanje svojega lesa, kot na vodovodnih ceveh iz plastične mase, da 
je nastalo toliko in toliko škode? 
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Ali jih poznamo 

IVAN VRHOVNI K 
Ivan Vrhovnik sicer ni bil rojen v Kamniku, pač pa je bil 

sin kamniškega meščana, ki je bil v Ljubljani cerkovnik pri 
Št. Petru. Njegova mati je bila Franja, roj. Poboljšar iz Rud
nika v kamniški občini. Ivan Vrhovnik je bil edini temeljiti 
poznavalec glavnega mesta Slovenije in je nadaljeval delo 
Janeza Parapata. Kljub duhovskemu poklicu je bil pogumen 
naprednjak. Ob vzvišenem preziranju kričave osebne reklame 
in gmotnih koristi je opravljal mnogostransko delo edino 
zaradi vzvišene ideje, ki se ji pravi ljubezen do domovine. 
Pod imeni Emonski, Poboljšar, I. V. Podlipec, Nestor, Staro-
slav, Stri je objavljal v časopisih in revijah zapiske o našem 
glavnem mestu Ljubljani. V neutrudnem delu z njemu svoj
stveno energijo in čebelično marljivostjo je prebrskal vse 
arhive in napisal nešteto spisov o preteklosti Ljubljane. 

KONEC ČRKARSKE PRAVDE 
Pred enim letom smo v našem listu pisali, da so odborniki občinske skup

ščine razpravljali o napisih v gotici nad kamniškimi lokali. Povod zato je bila 
tisti čas odprta gostilna pri Cerarju v Maistrovi ulici. Začele so se razprave o 
tem, ali tudi napisi želijo naš nacionalni čut, ker so gotico uporabljali tudi 
nemški okupatorji. S strani oblikovalcev podobe našega mesta so bila dana 
pojasnila, da gre za stilizirane napise v pisavi, ki pa je niso uporabljali samo 
Nemci, temveč tudi drugi narodi, da so taki napisi najbolj v skladu z nekate
rimi portali hiš. 

Stvar je prišla tako daleč, da so doslej še neugotovljeni posamezniki pred 
dnevom republike premazali napis na Cerarjevi gostilni. O tem so pisali 
ljubljanski TT, Glas, Delo, skratka, Kamničani so zasloveli po črkarski 
pravdi. Pritožba pa je romala celo na republiški izvršni svet. Na zadnji seji 
skupščine je bilo spet govora o tem vprašanju. Predsednik skupščine je od
bornikom pojasnil, da je bila v Glasu dana napačna informacija, češ da je o 
tem problemu razpravljalo predsedstvo skupščine, pač pa se je o tem govo
rilo na seji občinskega odbora ZZB NOV. Skupščina je nato naročila pred
sedniku Gobcu in odborniku Podbevšku, da se s tov. Čerarjevo pogovorita o 
odstranitvi napisa na njeni gostilni, ker razburja duhove v našem mestu. V 
prihodnje pa je treba pri oblikovanju mesta več kolektivnega sodelovanja in 
odločanja, da ne bi prihajalo do podobnih stvari. 

Uspehi kamniškega avto-moto športa v letu 1970 

POLEG ŠTEFETA 
USPEŠNI TUDI RALLY 

VOZAČI 
Tradicija dobrih uspehov in zmag v preteklem letu se je v AMD Kamnik 

nadaljevala. Kljub iztrošenim strojem, močnejši konkurenci ter finančnim 
težavam so naši vozači dosegli zavidljiva mesta na državnem prvenstvu in v 
mednarodni konkurenci. Za letošnje leto so se točkovale moto dirke na 
Reki, v Velenju, Kavadarcih, Arandželovcu in Prilepu. Zadnja dirka je zaradi 
nepojasnjenih razlogov odpadla. I 

Naš dolgoletni državni prvak Janko Štefe je lansko državno prvenstvo 
končal s skrajnimi napori, ker so mu na vsaki dirki zatajili stroji. Njegovo 
delo in trud ni bil zaman. V razredu najmanjših motociklov do 50 cem je 
zasedel 2. mesto, kar je izreden uspeh, če primerjamo njega kot amaterja z 
letošnjim šampionom, vozačem koprske tovarne TOMOS Bernetičem. V 
kategoriji težjih motociklov - do 125 cem - je ponovno dokazal, da nima 
tekmeca, ko je s precej naskoka osvojil državno prvenstvo. Omembe vredna 
je dirka v bosanskem mestecu Srebrenici, kjer je v enem dnevu bil kar 
štirikrat prvi (50, 125, do 250, nad 250). To so njegovi uspehi doma. Janko 
pa zastopa barve Jugoslavije tudi v tujini in je povsod na vidnih mestih. Lani 
se je vrnu iz Češke z lovorovim vencem. 

Kaj pa ostali? Tone Kralj je z zamenjavo stroja Tomos 50 cem za Bultaco 
250 cem zamenjal kategorijski razred in zasedel dobro 4. meststo. Do 
zamenjave strojev je prišlo med sezono dirk in zato je bil rezultat slabši, ker 
ni z novim strojem vozil že na prvi dirki, kije bila na Reki. 

Domačin Marjan Špende je v lansko prvenstvo startal z okvarami na 
stroju, zaradi česar je moral odstopiti na Reki in v Velenju, kar ga je stalo 
slabo uvrstitev na lestvici. Po točke je šel v Kavadarce in Arandželovac, da je 
lahko na končni lestvici zasedel 11. mesto v Jugoslaviji. Z malo več uspeha 
je letos vozil na mednarodnih dirkah in bil povsod pod 10. mestom. 

Naš tretji vozač v razredu „brenctjev" Mato Presečki iz Trzina je vozil 
celo sezono solidno in se plasiral na 6. mesto. Tudi ta njegova pozicija bo 
pripomogla ekipi AMD Kamnik, da letos ponovno osvoji 2. mesto v Jugo
slaviji ali pa v skrajnem primeru 3. mesto, ker za plasman ekip društev še ni 
podatkov. AMD Kamnik so v letošnji sezoni zastopali tudi avtomobilisti na 
raznih tekmovanjih. 

Tako je na primer Marjan Špende z novo nabavljenim vozilom vozil na 
gorski hitrostni dirki za nagrado Gorjancev v Novem mestu in med dobro 
konkurenco zasedel 5. mesto. Za prvenstvo Slovenije v avto rally športu, kjer 
se mora prevoziti od 800 do 1000 km in to večinoma ponoči, ko voznik 
presedi za volanom po 18 ali več ur, je bil na škofjeloškem 5., koprskem 4. 
in na zadnjem pohorskem rallyju v Mariboru 3. Ti rallyji se sestoje iz raznih 
hitrostnih dirk po makadamu, preizkusa točnosti, spretnosti in prehodnih 
ter časovnih kontrol. Imel pa je težave s sovoznikom, ker je tako nalogo 
treba zaupati izkušenemu partnerju, če hočeš doseči dobro uvrstitev. Na 
prvem rallyju mu je bila dober sovoznik soproga, ki pa je zaradi prenapete 
vožnje prepustila mesto funkcionarju AMD Kamnik Francu Cevki. Na zad
njem rally tekmovanju je bil sovozač zvezni športni funkcionar iz Ljubljane 
Cveto Maček. S slednjim bo Špende verjetno tekmoval v sezoni 1971, ker je 
tov. Maček tekmovalec stare generacije z veliko izkušnjami. Na gorskih 
hitrostnih etapah sta poskušala novo metodo, ki bi pripomogla k boljšim 
rezultatom. Uspeh ni izostal, saj sta dosegla najboljše čase. Špende se je na 
koncu rallyja pokazal tudi kot dober vozač za volanom svojega GT - a na 
krožnih uličnih dirkah po Mariboru je v svoji kategoriji zasedel 3. mesto 
pred domačinom Alešem Pušnikom. 

V Kamniku pa ni edini rally vozač Špende. Poleg njega je talentirani 
Viktor Gantar, ki ima vozilo nacionalne kategorije, Zastavo 750. Verjetno je 
njegov največji uspeh v lanskem letu 30. mesto na rallyju Sutjeska, kjer je bil 
v svoji kategoriji najbolje uvrščeni Slovenec. V okviru praznika republike je 
vozil v rallyju AVNOJ, ki je potekal od Kamnika do Jajca, ter zasedel 
odlično 5. mesto. Tričlanska ekipa AMD Kamnik v sestavi Viktor Gantar, 
Lado Burja in pokojni Miha Kraševec pa je zasedla na tem tekmovanju 3. 
mesto in prejela pokal v trajno last. Uspeh ekipe in posameznikov je vreden 
pohvale, zlasti ker so morali naši vozači prevoziti tudi najdaljšo pot do Jajca. 

Žal v Kamniku za taka tekmovanja ni zanimanja. Lahko bi se formirala 
ekipa dobrih vozačev, ki bi nosila ime društva oz. mesta samega. Za 
finančno pomoč bi mogoče poskrbela kmaniška podjetja, ki jih ni malo. V 
ta namen bi vozači imeli na vozilih reklamne lepake podjetij, ki bi jih za 
prireditev podprla. Upamo, da je v Kamniku gospodarska organizacija, ki se 
bo zavzela za naše vozače. 

Vzemimo za zgled podjetja izven naše občine, ki že dalj časa pomagajo 
vozačem. Na kraju sezone želimo našim vozačem še mnogo uspehov pri 
nadaljnjih tekmovanjih, ki se bodo pričela z zimskim rallyjem na Jahorini. 

MARO 

Prvi sneg, z njim prve težave v prometu. Ko:-, ..nalno in cestno 
podjetje sta bila tokrat kos svoji nalogi. Da ti b o tudi v prihodnje 
tako 
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PROBLEMI RAZVOJA TELESNE KULTURE 
V KAMNIŠKI OBČINI 

Velik del sklepov, sprejetih na posvetovanju Socialistične zveze pred enim 
letom in pol, je že uresničenih. Tako so ugotovili predstavniki občinske 
zveze za telesno kulturo, telesnovzgojnih in športnih organizacij v občini 
Kamnik, ki so pred kratkim pregledali uresničevanje sprejetih zaključkov. 
Posebno so pozitivno ocenili dejstvo, da je občinska skupščina že sprejela 
petletni program razvoja telesne kulture v občini, ki daje poudarek zlasti 
gradnji novih telovadnic pri osnovnih šolah in obnovi drugih športnih 
objektov. 

Veliko zanimanje za temeljno telesno vadbo med mladino pa tudi med 
starejšimi občani še ni našlo pravega odziva v poživitvi dela TVD Partizan. 
Zato je prva naloga občinske zveze za telesno kulturo kadrovsko okrepiti 
društvo in mu v sodelovanju s šolskimi vodstvi zagotoviti tudi prostore za 
vadbo v eni izmed obeh kamniških telovadnic. 

Predlagali so tudi, naj bi občinska skupščina za vzdrževanje telesno
vzgojnih in športnih objektov določila namenska sredstva, s katerimi naj bi 
razpolagal poseben odbor pri občinski zvezi za telesno kulturo. 

Priporočili so tudi, da bi v zimskem času teniško igrišče usposobili za 
drsanje, za katero je med mladino veliko zanimanja. Dogovorili so se tudi, da 
je potrebno čimpreje preskrbeti ustrezni prostor strelcem za vaje z zračno 
puško. 

Novoletne praznike so najbolje izkoristili naši najmlajši na novozapadlcm 
snegu. 

Bo Tiha dolina oživela « 
VEČ GOSTOV NA VELIKI PLANINI 

Kamničani, posebno pa kamniški smučarji, so že vrsto let najbolj 
vneti obiskovalci Velike' planine. Nekateri smučarji izkoristijo za 
zimski užitek vsako prosto urico časa. Za tiste, ki si bomo lahko 
privoščili smučanje ob delavnikih, je podjetje Ljubljana-transport pri
pravilo paket uslug, ki velja od 1. decembra naprej. Tako kot lani se 
bomo lahko tudi letos za 20 dinarjev smučali ves dan. Seveda bo to 
smučanje ob neomejeni uporabi sedežnicc ali vlečnic, nihalke in še 
avtobusnega prevoza do spodnje postaje žičnice. V to ceno je vraču
nana tudi topla enolončnica, ki se smučarjem posebno prileze. 

Vendar lotos rte bo nič novega, presenetljivega na Veliki planini. V 
Ljubljana-transportu so nam povedali, da so za silo popravili zem
ljišče ob sedežnici na Zeleni rob, tako da bo letošnje smučanje le 
nekoliko bolj brez skrbi. No, večjo varnost na smučišču pod sedež-
nico nam bo zagotovila dovolj debela snežna odeja. 

Tudi l iha dolina bo ostala takšna, kakršna je. Prenosni vležnici 
bodo«letos prestavili k „šterni" in pod „purmana", kjer so predvsem 
lepa smučišča za začetnike in nekoliko manj vešče smučarje. Vožnja 
s sedežnlco bo stala poldrugi dinar, s prenosno vlečnico pol dinarja, 
povratna vozovnica z gondolo pa jo letos za 2 dinarja dražja in velja 
12 dinarjev. 

Na Simnovcu bodo lahko šolarji, ki so redni smučarji na Veliki 
planini, shranjevali svoje smuči. Hkrati je podjetje Ljubljana-trans
port kupilo nekaj novih smuči za svojo izposojevalnico. 

Več denarja v ureditev smučišč in sanic Velike planine pa bodo 
potrošili v prihodnjih letih. Poravnali bodo zemljišče pod sedežnico, 
razen tega pa nameravajo to najdaljšo progo z Zelenega roba do 
Šimnovca osvetliti. To bo mogoče seveda šele takrat, ko bodo do 
Zelenega roba potegnili električni kabel. Nedvomno bodo dokončno 
urejena smučišča na planini in pa razsvetljava omogočili še večjo 
izkoriščenost turističnih objektov na Veliki planini. Turistično pro
metno podjetje Ljubljana-transport namerava ob spodnji postaji 
nihalkc. na Kopiščih, postaviti večji hotel. Lc-ta naj bi imel poleg 
restavracijskih prostorov in prenočišč tudi pokrit plavalni bazen. O 
vseh podrobnostih in začetku gradnje hotela na Kopiščih je sedaj še 
težko spregovoriti, vendar so tu vsi projekti in večja 'zagretost ljub
ljanskega turističnega podjetja, ki se pri nas v Kamniku in na Veliki 
planini večkrat ni najbolje odrezalo. Zato naj bo vloženi dinar v 
objekte na Veliki planini in na Kopiščih zagotovilo našim občanom, 
da v Ljubljana - transportu vseeno mislijo resno. j. J. 

LETOS SPET DRSALIŠČE V KAMNIKU 

Drsanje je bil pred leti v Kamniku zelo razširjen šport. Drsalci so 
bili združeni v okviru drsalne sekcije. Kasneje je to delo zamrlo, 
čeprav je med mladino izredno vehko zanimanje za to vrsto re
kreacije. Zato je bilo na posvetovanju o telesni kulturi, ki ga je skli
cala Občinska konferenca SZDL sprejeto stališče, daje treba mladini 
spet omogočiti pogoje za razvoj te zimske športne panoge. To pri
poročilo se je te dni uresničilo, saj so na igriščih teniškega kluba ob 
Nevljici že pripravili ledeno ploskev in poskrbeli tudi za primerno 
osvetlitev drsališča v večernih urah. Kako potrebno bi bilo Kamniku 
stalno drsališče, je mogoče videti te dni, ko na ledeni ploskvi mrgoli 
mladih in starejših drsalcev. Al i ne bi morda kazalo razmisliti ob tej 
priložnosti o možnostih za ustanovitev drsalnega in kotalkarskega 
kluba v Kamniku. 

Kamniški košarkaši 
v II. republiški ligi 

Kamniški košarkaši so letošnjo sezono tekmovali v ljubljanski 
skupini ljubljanske tekmovalne skupnosti. V svoji skupini so zasedli 
prvo mesto brez izgubljene tekme in z maksimalnim številom točk. 
Lestvica tekmovanja v konkurenci izgleda takole: 

1. Kamnik 
2. Črnuče 
3. Šiška 
4. Komet 

6 6 0 448:315 12 
6 4 2 355:348 8 
5 1 4 223:286 1 
5 0 5 322:379 0 

V lestvici niso upoštevane tekme Domžal B, ker je ekipa nastopala 
izven konkurence. • 

Po končanem rednem tekmovanju so se Kamničani na finalnem 
turnirju pomerili še s prvima dvema iz notranjske skupine za naslov 
prvaka ljubljanske tekmovalne skupnosti. Na»tem turnirju, ki je bil 
odigran po sistemu na izločanje, so Kamničani najprej premagali 
ekipo Cerknice z rezultatom 79:61 (45:22), v finalu pa še ekipo 
Črnuč z rezultatom 78:65 (36:23) ter tako osvojilo prvo mesto, 
pokal in pravico v prihodnji sezoni tekmovati v II. rep. ligi. Poleg 
tekmovalnih uspehov so si košarkarji v letošnji sezoni s prizadevnim 
delom priborili tudi več kot potrebno razsvetljavo na igrišču šole 
Tomo Brejc. Na otvoritveni tekmi, kije bila odigrana z-ekipo Slovana 
iz Ljubljane v počastitev občinskega praznika, je kot gost v domači 
ekipi nastopil tudi Borut Bassin - gonilna sila lanskoletnega držav
nega prvaka Olvmpije. Popularni ,,Taubi" je bil navdušen nad šte
vilno kamniško publiko, zato je obljubil kamniškim košarkašem, da 
se bo še rad odzval njihovemu povabilu. 

Za novo sezono se košarkaši marljivo pripravljajo, pa ne samo prvo 
moštvo pod taktirko tov. Šerblja, pač pa so pričeli z vadbo tudi 
pionirske, mladinske in ženske vrste. Z vzgojo mladega naraščaja pri
čakujejo novih uspehov, zato vabijo vse, kijih košarka privlači, da se 
vključijo v njihove vrste. 

J. M. 

KAMNIŠKI SMUČARJI SO PRIPRAVLJENI 

Obeta se pestra sezona 
Prizadevni smučarski delavci na 

kamniškem področju so za letošnjo 
zimsko sezono pripravili pester pro
gram smučarskih tečajev in smučar
skih tekem. Pri sestavljanju pro
grama so upoštevali zajetje vseh 
smučarskih panog ravno tako pa 
tudi možnosti, da bi sleherni ljubi
telj smučanja našel svoje zado
voljstvo na snegu. Ker zima rada po-
nagaja s snegom, so datumi in kraji 
tečajev določeni le okvirno, med
tem ko bo za vsak organizirani tečaj 
pravočasno objavljeno na oglasni 
deski smučarskega kluba Kamnik in 
v dnevnem časopisju. 

Tako bodo v januarju tega leta 
naslednji tečaji: začetni in nadalje-

Ljubljani in Zborom učiteljev in tre
nerjev smučanja v Ljubljani pripravil 
za strokovne sodelavce tečaje in se
minarje, na katerih si bodo zaintere
sirani pridobili ustrezne kvalifikacije 
in se spoznali z novo tehniko in me
todiko v poučevanju smučanja. V 
decembru letos sta organizirana te
čaja za pridobitev naziva „smučar-
ski sodnik" in „vaditelj smučanja". 
Nadalje je v programu dvodnevni se
minar za vodnike, vaditelje, trenerje 
in učitelje smučanja o novostih so
dobne šole smučanja ter dvodnevni 
seminar za predelavo izključno tek
movalne tehnike. Oba seminarja naj 
bi bila že v začetku januarja. Vse 
naštete seminarje in tečaje bodo vo-

Kamniški skakalci so morali lani s koši nositi sneg na skakalnico. Kot kaže 
jim letos tega ne bo treba 

Naval smučarjev na avtobus pri žičnici 

valni tečaj za otroke stare 5 do 7 let 
na Velikih poljanah v Kamniku; za
četni in nadaljevalni tečaj za šolsko 
mladino v starosti 7 do 17 let na 
Velikih poljanah v Kamniku in na 
Veliki planini, začetni in nadalje
valni tečaj za smučarje in smučarke 
starejše od 17 let na Veliki planini, v 
marcu ali aprilu pa bo organiziran 
začetni in nadaljevalni tečaj izključ
no samo za odrasle. Poleg naštetih 
tečajev bodo vaditelji in učitelji 
smučanja na voljo tudi posameznim 
smučarjem, hotelskim gostom in go
stom v počitniških domovih na Ve
liki planini, ki nimajo možnosti obi
skovati strnjenih tečajev. Tudi za 
ljubitelje turnega smučanja je letos 
prvič predvidenih nekaj zanimivih 
izletov v Kamniške planine pod vod
stvom učiteljev smučanja in gorskih 
vodnikov. Vsi tečaji bodo 5 do 
8-dnevni. Tečajniki bodo uživali 
skupinske popuste pri prevozih z 
avtobusom in gondolo. 

Področni zbor učiteljev, vadite
ljev in trenerjev smučanja (PZUTS) 
kamniškega področja je skupno s 
šolskim centrom za telesno vzgojo v 

dili učitelji smučanja, ki so dobili 
predhodne priprave na republiškem 
seminarju v Kranjski gori. 

Kaj pa tekmovalci? Velik del po
zornosti je bil pri sestavljanju pro
grama posvečen prav njim. Le-ti so 
razdeljeni v alpske tekmovalce, ska
kalce in tekače. S kondicijskimi pri
pravami, ki so ic začele 1. julija, so 
ŽC končali in čakajo samo še na sneg 
in tekmovanje. Upravni odbor SK 
Kamnik se je za letošnjo sezono od
ločil, da bo organiziral več tekmo
vanj'v občinskem merilu in tako lah
ko poslal res najboljše tekmovalce 
na tekmovanja izven občine Kam
nik. Pregled tekmovanj v alpskih 
disciplinah: v decembru izbirno tek
movanje v slalomu, veleslalomu in 
smuku za vse kategorije, v januarju 
odprto klubsko prvenstvo v vseh 
treh disciplinah za vse kategorije, iz
virno tekmovanje v veleslalomu za 
pionirje in pionirke, v februarju je 
predvidena tekma za kategorizacijo 
starejših pionirjev v slalomu po odo
britvi smučarske zveze Slovenije, v 
marcu sindikalno prvenstvo kam
niških in domžalskih podjetij v vele

slalomu, odprto občinsko prvenstvo 
pionirjev v veleslalomu in odprto 
občinsko prvenstvo za člane, čla
nice, mladince in mladinke v sla
lomu. Najboljši tekmovalci posa
meznih kategorij pa se bodo vse
kakor udeleževali tudi tekem za ka
tegorizacijo, republiških in državnih 
prvenstev. 

Enako kot alpski smučarji imajo 
tudi skakalci in tekači deloma žc 
programirana tekmovanja, ki pa jih 
je nekaj manj. Da bi smučarski šport 
še bolj popularizirali, so odgovorni v 
SK Kamnik navezali stike z AMD 
Kamnik in se dogovorih o organiza
ciji motoskyjeringa, kar bi bila go
tovo posebnost. PZUTS kamniškega 
področja pa namerava s svojimi naj
boljšimi učitelji smučanja - demon
stratorji posneti film o smučarski 
šoli, da bi tako laže posredovah teh
niko smučanja drugim.. 

Tako obsežen program zahteva 
mnogo delovne volje, časa pa tudi 
velika finančna sredstva. Ni dvoma, 
da je iz leta v leto več ljubiteljev 
smučanja v naši občini, kar nam jas
no dokazuje rekorden obisk na iz

rednem občnem zboru SK 1 
Smučarski klub Kamnik in 
ni zbor učiteljev, vaditeljev 
nerjev smučanja želi pritegni 
je vrste še več ljubiteljev te 
skega športa in jim zato da 
čene ugodnosti. Poleg ceneni 
skih puloverjev in značk ima 
kluba še 20 do 30 % popust 
bavi vseh vrst Elanovih smuč 
popust na vseh žičnicah in vl< 
v Sloveniji, znižano tečajnino 
carskih tečajih, brezplačno 
za razne nazive in smučarski 
nosti in drugo.' 

Zelja upravnega odbora ai 
nik in PZUTS področja Kan 
da bi sodelovanje z ostalimi 
zacijami še izboljšali, posebi 
poslovno enoto Ljubljana-tra 
ki je lastnik športnih in gos 
objektov turističnega ozirom 
carskega centra na Veliki { 
Prej ko slej pa bo treba razm 
nakupu svoje smučarske vli 
saj bo edino na tak način n 
stopati v korak z ostalimi si 
skimi klubi v Sloveniji. 

KAKO JE S PROSTORI ZA IZVENŠOLSI 
TELESNO VADBO 

Občinska zveza za telesno kul
turo se je pred kratkim dogovorila z 
vodstvi obeh kamniških osnovnih 
šol o urniku uporabe telovadnic za 
izvenšolsko oziroma društveno telcs-
no-vzgojno dejavnost. 

V telovadnici šole Frana Albrehta 
v domu Slavka Šlandra imajo vadbo 
športni klubi vsak dan razen sobote 
od 20. do 22. ure in sicer: košarka v 
ponedeljek in petek, rokomet v to
rek in četrtek in tenis v sredo. 

V prenovljeni telovadnici osnovne 
šole Toma Brejca pa imajo klubi ozi
roma društva na voljo naslednje ure: 
Telovadno društvo partizan v sredo 
od 16.50 do 17.35 in od 21. do 22. 
ure, v petek od 16. do 16.45 in 21. 
do 22. ure in v soboto od 18.30 do 
19.45 ter od 21. do 22. ure, ženska 

: 
ekipa košarke vadi v torek od 
20.30 ure, nogometni klub v 
deljek in četrtek od 20.40 
ure, odbojka v torek od 20 
22. ure in v petek od 19. do 2 
smučarski klub v sredo od 
21. ure in tenis v soboto od 
do 21. ure. 

Posebno razveseljivo je, da 
lovadnici šole Toma Brejca v f 
nem času dobilo svoj proste 
telovadno društvo Partizan, 
so dani osnovni pogoji, da 
Kamniku, mladini in odraslin 
potrebna, telesna vadba ponov 
živela. Zato vabimo občane zl 
izvenšolsko mladino, da se > 
večjem številu vkluČi v tele 
vrste Partizana. 

Za naporna tekmovanja se je treba dobro pripraviti. Smučarji so med 
začeli z vadbo v telovadnici Toma Brejca 

GNEČA V OBNOVLJENI TELOVADNIC 

Osnovna šola Tomo Brejc v Kam
niku je obnovila svojo telovadnico. 
Ko smo jo pred nedavnim Abiskali, 
smo se znašli med športno skupino, 
ki je pravkar vadila. 

Pa najprej o telovadnici sami. Ce
lotna obnova od betonskih tal do 
prekritja ostrešja je stala kar precej 
desettisočakov, za kar se je šola za 
nekaj let vnaprej zadolžila s svojimi 
amortizacijskimi sredstvi pri temelj
ni izobraževalni skupnosti; drugih 
sredstev za ta namen ni imela. 

Obnova telovadnice je potekala v 
obratni smeri, kot smo sicer nava
jeni pri novih gradnjah. Ostrešje je 
moralo biti deležno prve pozornosti; 
strešni stol so prelatali in prekrili z 
novim strešnikom. Tla v telovadnici 
so bila že zelo nevarna za telovadbp, 
saj so se podajala in na več mestih 
udirala. Ko so jih odprli, so poka
zala svojo dotrajanost vse do be
tona, ki ni bil izoliran. Zato leseni 
del poda ni zdržal, les jc bil nagnit 
in trhel. Novi pod so sedaj zaščitili 
pred vlago z bitumnom, politim 
prek betonske podlage. 

Starši šolskih otrok pa tudi drugi, 
ki so kdaj prisostvovali raznim pri
reditvam, sc gotovo spominjajo leso-
nitne stenske obloge, ki jc že tudi 
kričala po zamenjavi, saj je bila na 
vseh koncih počena in udrta, da jc 
kazala surovo, steno iz opeke in be
tona. Vso stensko oblogo so za
menjali z novo, trpežnejšo, izdelano 
iz iveric in „danzer" plošč. 

Telovadnica je dobila nove 
lice, tako da bo služila, kot f 
ne le telesni, ampak tudi e 
vzgoji. 

bo zaključka obnove telov 
so popravili tudi vse teli 
orodje. Med polletnimi počit 
bodo adaptirali še umivalni 
ima sedaj le deset pip za un 
čez 30 učencev in učenk I 
uredili bodo pa tudi deško 
kliško garderobo. 

Telovadnico uporablja pol 
larjcv še 9 raznih športnih dru 
klubov. V njej se zbira mladi 
vodstvom svojih vaditeljev oc 
8. ure zjutVaj in od 16. do 2 
Skratka, v njej je gneča. 

* Tako je obremenjena tud 
vadnica pri zdravstvenem 
Zato bi bilo potrebno usposo 
namene telovadbe velikemu 
športnih klubov tudi dom 
,.Partizan" v Mekinjah, ki gi 
uporablja menda le boksarsk 

V srednjeročnem planu 
občine je tudi gradnja telov 
pri osnovni šoli Fran Albreht i 
naziji. Tega bi se morali drži 
so ob pomanjkanju telovadr 
zadeti tudi sami šolski otroc 
zimskem času nimajo toliko 
lesne vzgoje, kot jih predpisu 
načrt, obenem pa pri njil 
tavljajo zdravniki izredno vel 
lesnih deformacij, največ pa 
macij hrbtenice. 

V novoletnih dneh je dobil svoje prvo belo oblačilo tudi general Ma 
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